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وزیر اقتصاد 

به سوی آزادسازی قیمت ها در حرکت هستیم 
 وزیر اقتصاد و دارایی گفت: سیاست بلند مدت دولت این است که کالاها در بورس 

کالا عرضه شود و کشف قیمت نیز در بورس کالا صورت بگیرد. 
 بیش از دو دهه از روند خصوصی سازی در کشور می گذرد.  15 سال پیش کسی 
تصور نمی کرد روزی در کشور کارخانه پتروشیمی یا نیروگاه  برق خصوصی داشته باشیم. 
خصوصی سازی در کشور در حالی رخ داده است که به باور بسیاری از اقتصاددانان، 
اصلی ترین مرحله آن یعنی لغو قیمت های تکلیفی هنوز محقق نشده است و این مسئله 
یکی از موانع گذار به بازارهای رقابتی است.  علی طیب نیا، وزیر اقتصاد و دارایی در 
گفت وگو با ایلنا، در مورد این که آیا اراده جدی  برای لغو قیمت های تکلیفی در دولت 
وجود دارد؟ ، گفت: در حال حاضر از گستره قیمت های تکلیفی در کشور کاسته شده 
است. اکنون بر خلاف گذشته در اکثر محصولات تولیدی با قیمت تکلیفی مواجه 
نیستیم و در بخش هایی  که همچنان  قیمت تکلیفی وجود دارد، دولت  مابه التفاوت 
آن را از محل بودجه تامین و پرداخت می کند. وی با بیان این که بر اساس حکم قانون 
برنامه که اگر دولت قیمتی را تکلیف کرد حتما باید مابه التفاوت آن را به تولید کننده 
بپردازد، افزود: مواردی مانند برق در حال حاضر مشمول قیمت تکلیفی می شود اما 
با جهت گیری های اصولی و کلان دولت تعارض ندارد. وزیر اقتصاد تصریح کرد: برق 
نیروگاهی ها را وزارت نیرو به قیمتی خریداری می کند که آن قیمت برای نیروگاه بخش 
خصوصی کاملا سودآور است و اگر زیانی وجود داشته باشد این زیان از سوی وزارت 
نیرو و از محل منابع دولت تامین می شود.  طیب نیا تاکید کرد: سیاست بلند مدت 
دولت این است که کالاها در بورس کالا عرضه شود  و کشف قیمت نیز در بورس کالا 
صورت بگیرد. وی در خاتمه گفت: اقتصاد کشور به سوی خصوصی سازی و آزادسازی 

قیمت ها در حرکت است.

دبیرانجمن شرکت های هواپیمایی: 

زایران اربعین بلیت بالاتراز نرخ مصوب نخرند 
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی با بیان اینکه 9 شرکت هوایی جابجایی زایران 
حسینی را در ایام اربعین برعهده دارند، گفت: هنوز ظرفیت برخی از شرکت ها خالی 

مانده است و زایران از خرید بلیت بیش از نرخ های مصوب خودداری کنند. 
مقصود اسعدی سامانی ، افزود: در ایام اربعین حسینی شرکت های هوایی ایران ایر، 
ماهان، آسمان، معراج، کیش ایر، تابان، آتا، زاگرس و کاسپین با انجام پروازهای برنامه ای 
و فوق العاده نسبت به جابجایی زایران ایرانی اقدام می کنند. وی با بیان اینکه در مجموع 
شرکت های هوایی 35 دفتر مجاز را برای فروش بلیت ایام اربعین حسینی تعیین کرده 
اند، گفت: اسامی این دفاتر مجاز در سایت انجمن شرکت های هواپیمایی به سهولت 
قابل دسترسی است. دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی یادآور شد: هر چند برخی از 
دفاتر غیرمجاز بلیت را با قیمت بالاتری فروخته اند و هم اکنون پرونده آنها در سازمان 
تعزیرات حکومتی سازمان هواپیمای کشوری در دست بررسی است، اما هرچه به ایام 
اربعین حسینی نزدیک می شویم قیمت بلیت ها روند کاهشی دارد. به گفته اسعدی 
سامانی ، نرخ بلیت رفت و برگشت پروازهای هوایی برای انتقال زائران ایرانی به عراق 
در ایام اربعین حسینی از تهران و سایر شهرهای ایران به غیر از مشهد مقدس یازده 
میلیون ریال ) یک میلیون و 100هزار تومان ( تعیین شده است. قیمت یک سره آن 6 
میلیون و 600 هزار ریال است. دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی اظهار داشت: بلیت 
رفت و برگشت شرکت های هوایی از مشهد به نجف و بغداد و بالعکس نیز 13 میلیون 
و 500 هزار ریال) یک میلیون و 350 هزارتومان( قیمت گذاری شده است. اسعدی 
سامانی گفت: با این حال اگر مسافری بلیت خود را بالاتر از نرخ های مصوب تهیه کرده 
، براساس هماهنگی های انجام شده می تواند قبل از پرواز به شرکت مربوطه مراجعه و 
مابه التفاوات آن را دریافت کند، هرچند که بلیت صندلی های بنزینس کلاس شامل 
این نرخگذاری نیست. وی تاکید کرد: براساس بازرسی های محسوس و غیر محسوس 
و ارزیابی های انجام شده هیچکدام از دفاتر مجاز عرضه بلیت های اربعین حسینی 
بالاتر از نرخ های مصوب بلیت عرضه نکرده اند و عرضه بلیت با قیمتهای مصوب در 
این دفاتر همچنان ادامه دارد. به گزارش ایرنا، پیش از این رضا جعفرزاده مدیر روابط 
عمومی سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کرد: این سازمان برای انجام پروازهای هوایی 
اربعین حسینی برای شرکت های داخلی 528 سورتی پرواز و برای هواپیماهای عراقی 
136مجوز صادر کرده است. وی تاکید کرد: در حال حاضر هفته ای 105 مجوز پرواز 
برنامه ای به مقصد عراق صادر شده که در بعضی مواقع این تعداد به 191مجوز پرواز در 
هفته افزایش یافته است. هرسال بیش از دو میلیون زایر ایرانی برای شرکت در مراسم 
اربعین حسینی عازم کربلا می شوند و مسوولان شرکت راه آهن، سازمان هواپیمایی 
کشوری و حمل و نقل جاده ای برنامه های مناسبی را برای تسهیل تردد زایران در این 

ایام اجرا می کنند.

معاون وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد؛

ممنوعیت ساخت و ساز غیرمجاز
 اطراف حرم مطهر رضوی 

معاون وزیر راه از تلاش برای اجرای پروژه های راهبردی و مطالعه شده شهر مشهد 
در دولت یازدهم خبر داد و خواستار حذف مداخلات کلان مقیاسی شد که به بافت 

پیرامون حرم مطهر امام رضا )ع( تحمیل می شود. 
، محمدسعید ایزدی درباره بافت پیرامونی حرم مطهر رضوی گفت: سال ها بود که به 
دلیل شرایط ساخت و سازهای عجیب در اطراف پیرامون حرم مطهر رضوی تحت عنوان 
توسعه، در انتظار فراهم شدن شرایطی برای تجدیدنظر در یکی از بزرگ ترین پهنه های 
تاریخی- مذهبی بودیم که در دولت یازدهم این شرایط ایجاد شده است و به همین 
دلیل باید از آن نهایت استفاده را ببریم.  مدیرعامل شرکت عمران و بهسازی شهری 
ایران ادامه داد: شهر مشهد به واسطه قرار گرفتن حرم امام رضا )ع( همواره مورد توجه 
جامعه دانشگاهی و عموم مردم است و به همین دلیل بافت پیرامونی آن، ساخت و 
سازها و بهسازی آن بر اساس رعایت تمامی اصول شهرسازانه و معمارانه و همچنین 
مباحث مرمتی از حساسیت های بالایی برخوردار است. وی با اشاره به اینکه خود از سال 
۷6 به همراه جامعه تخصصی کشور پیگیر طرحی جامع برای بهسازی و هدایت موزون 
حرم مطهر رضوی بوده است گفت: پیش تر، اندک فرصتی پیش می آمد که بتوانیم راجع 
به چنین موضوع مهمی بحث و گفتگو کنیم و نهایتا بحث ها و گفتگوها در این باره به 
مناظره ای با مشاور طرح به پیشنهاد مهندس بهشتی در خانه هنرمندان ختم می شد و 
برخی از آن مناظره ها نیز در جعبه آرزوهای ما قرار می گرفت و اساسا شرایط برای طرح 
موضوع در سال های گذشته فراهم نشد. به گفته ایزدی، جامعه حرفه ای و دانشگاهی 
کشور در شرایط فعلی و در دولت یازدهم که شرایط برای گفتگوهای این چنینی فراهم 
است باید نهایت استفاده را ببرد و با ابزارهای قانونی لازم، شرایطی را ایجاد کند تا جلوی 
یک سری از ساخت و سازهای غیرمجاز و اتفاقات ناگوار را در حرم مطهر رضوی بگیرد.

وی تاکید کرد: اگرچه جامعه دانشگاهی به دنبال تغییرات بنیادین است اما باید با 
هوشمندی، فرصت های پیشِ رو را غنیمت دانسته و علاوه بر رویکرد پروژه محوری به 
دنبال اندیشه هایی برای اجرایی کردن پروژه های راهبردی و مطالعه شده باشد. ایزدی 
در بیان پیشنهادهای خود در مورد برنامه راهبردی بهسازی و هدایت موزون توسعه 
حرم مطهر رضوی که مشاور طرح و کمیته فنی 3 شورای عالی شهرسازی و معماری 
می تواند آن را ملاک تصمیم گیری های کلان خود قرار دهد گفت: در راهبردهای طرح 
بهسازی و توسعه حرم مطهر رضوی می توان دو جریان را با هم پیش برد که یکی در 
سطوح کلان مطرح می شود و به تصمیم گیری های سیاسی وابسته است و دیگری نیز 
راه حل های فنی و کارشناسانه است که این دو جریان در کنار هم می تواند به نتایجی که 
مورد نظر جامعه حرفه ای، دانشگاهی و البته متعهد است منجر شود. وی تصریح کرد: 
راه حل های فنی باید دارای طبقه بندی و گام های مشخصی باشد. گام اول این است که 
ما بتوانیم آنچه ملاک عمل دستگاه هاست تغییر دهیم. همچنین مداخلات کلان مقیاس 
که به این بافت تحمیل می شود نیز باید حذف شوند. معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: 
معتقدم تا زمانی که سند فعلی وجود دارد شرایط برای تحول و تغییرات و صدور پروانه ها 
در بافت پیرامون حرم مطهر رضوی وجود دارد. پیشنهاد من این است که کمیته فنی 3 
با همفکری مسئولان استانی، سندی را جایگزین سند فعلی کند. همچنین، انتظار داریم 

جامعه حرفه ای نسبت به تغییرات بنیادین عکس العمل نشان دهد.

عضو کمیسیون عمران مجلس خبرداد

قانون نظام مهندسی ساختمان اصلاح می شود
عضو کمیسیون عمران مجلس از تهیه طرح اصلاح قانون نظام مهندسی ساختمان 
خبرداد و گفت: این قانون در جهت تامین رضایت مهندسان و اعتماد مردم به نظام 

ساخت و ساز اصلاح می شود. 
شهرام غراوی د، به آخرین وضعیت اصلاح قانون نظام مهندسی ساختمان اشاره کرد 
و گفت: یکی از موضوعات مهم که در دستور کار کمیته نظام فنی کمیسیون عمران 
مجلس قرار گرفته، اصلاح قانون نظام مهندسی است که در این زمینه طرحی تهیه 
شده است. عضو شورای مرکزی نظام مهندسی کشور با اشاره به عمر 18 ساله قانون 
نظام مهندسی ساختمان ادامه داد: به رغم اینکه عمر این قانون زیاد نیست اما نیازمند 
اصلاحاتی است تا ضمن تامین رضایت مهندسان، اعتماد مردم به مهندسان و نظام 
ساخت و ساز نیز جلب شود. وی ادامه داد: در جریان تدوین قانون نظام مهندسی 
ساختمان از نمایندگان سازمان برنامه و بودجه، وزارت کشور، وزارت راه و شهرسازی و 

شهرداری ها دعوت شده تا نظرات کارشناسی خود را ارائه دهند.

نمایندگان مجلس تاکید کردند: 

سهام عدالت طرح مردودی دولت ها 
نمایندگان مردم در مجلس با انتقاد از بی توجهی 
دولت ها به تعیین تکلیف سهام عدالت، معتقدند:دولت 
ها در اجرای طرح "سهام عدالت" نتوانستند نمره قابل 

قبولی دریافت کنند. 
"سهام عدالت" مهمترین برنامه دولت نهم و دهم 
برای کاهش شکاف طبقاتی و حمایت از قشر کم 
بضاعت جامعه بود،این طرح با هدف و شعار حمایت از 
قشر کم بضاعت جامعه مطرح شد؛اما باید پذیرفت به 
جز پرداخت سود چندهزارتومانی در یک سال دیگر 

ثمری تاکنون نداشته است.
"سهام  سود  پرداخت  زمینه  در  زیادی  اظهارات 
عدالت" شنیده می شود،اما در عمل تاکنون می توان 
گفت تقریبا نتیجه ملموسی در اقتصاد خانوارها نداشته 
است.در هر صورت باید برگه هایی که به عنوان"سهام 
عدالت" به مردم داده شده تعیین تکلیف شود و مردم 
از مزایای این برگه ها بهره مند شوند،برای انجام این 
مهم باید شرایط اقتصادی کشور بت برنامه ریزی 

منسجم فراهم شود.
بررسی طرح یا لایحه تعیین تکلیف "سهام عدالت" 
از چند سال قبل مطرح است اما دولت تاکنون لایحه 
ای در این رابطه به مجلس تقدیم نکرده و به عقیده 
نمایندگان تاخیر در ارایه این لایحه مجلس را وارد 
بررسی طرح پیشنهادی خود در این زمینه خواهد 

کرد.
نمایندگان مردم در گفت وگو با خانه ملت به نقد 
سهام عدالت پرداخته اند و بر ضرورت تسریع در تعیین 

تکلیف آن تاکید کرده اند که در ذیل می خوانید:
  محبی نیا:غفلت در اجرای صحیح سهام 

عدالت محرز است
خانه  با  وگو  درگفت  نیا  محبی  جهانبخش 
سهام  اجرای  در  دولت  عملکرد  از  انتقاد  ملت،با 
عدالت،گفت:"سهام عدالت" درقبل از انقلاب به اشکال 
مختلفی عرضه،اما به سرنوشتی همچون یارانه ها دچار 
نشد و در نگاه مردم تبدیل به یک نشان منفی از 

مشارکت عمومی در پایه اقتصادی شد.
نماینده مردم میاندوآب، شاهین شهر و تکاب در 
مجلس شورای اسلامی،ادامه داد: بعد از انقلاب تلاش 
شد تا این اقدام بار دیگر عملیاتی شود؛اما نگاه سیاسی 
بدبینانه ای به آن شد که ماحصل یک جریان سیاسی 
بود و متاسفانه اطلاعات سازمان یافته ای از آن در 

دست نیست.
سهام عدالت در جهت مشارکت عمومی در 

احیای اقتصاد کشور شکل گرفت
دهم،تصریح  درمجلس  مردم  نماینده  این 
کرد:حسابرسی"سهام عدالت" و توجیه سود آن برای 
مردم به صورت فرمایشی ممکن نیست،از این رو از 
ابتدا طی علل و عوامل مختلفی "سهام عدالت" در 
راستای افزایش مشارکت عمومی در احیای اقتصاد 

ایران شکل گرفت.
وی با بیان اینکه غفلت در اجرای صحیح سهام 
عدالت مشهود است، یادآور شد:بدون شک تا زمانی 
که حسابرسی سهام عدالت و توجیه سود آن صورت 
نگیرد؛ما روزنه ای برای احیای "سهام عدالت" نمی 
بینیم و این نگرانی وجود دارد که با ادامه این روند 
نتوانیم راه و روش اقتصادی را در این کشور اجرایی 

کنیم.
محبی نیا با تاکید بر اینکه مجلس در خصوص 
عدالت"  "سهام  درباره  گرفته  صورت  های  غفلت 
سکوت نخواهد کرد، افزود: به طور حتم پیگیر اجرایی 
شدن "سهام عدالت "به شکل صحیح آن خواهیم بود.

نایب رییس کمیسیون برنامه،بودجه و محاسبات 
مجلس شورای اسلامی،گفت:مجلس شورای اسلامی 
به ویژه کمیسیون های اقتصادی و برنامه و بودجه آن 
تلاش خواهند کرد تا احیای "سهام عدالت" را دنبال 
کنند تا نگاه مثبتی به مشارکت، توزیع سود و درآمد 

حاصله از این مشارکت ها بهینه شود.
  یوسفیان ملا: پرداخت سود سهام عدالت 

مطالبه مردم از دولت
وضعیت  از  انتقاد  ،با  ملا  یوسفیان  الله  عزت 
توزیع  به  اعتقادی  مبهم"سهام عدالت"گفت:دولت 

"سهام عدالت" ندارد.
نماینده مردم آمل و لاریجان در مجلس شورای 
اسلامی، با بیان اینکه وقت گذراندن از سوی دولت 
عدالت"است،افزود:"سهام  "سهام  توزیع  عدم  برای 
عدالت" حق مردم بوده و باید از سوی دولت هرچه 

سریع تر تعیین تکلیف شود.
وعده های بدون عمل درخصوص پرداخت 

سود سهام عدالت صحت ندارد
این نماینده مردم درمجلس دهم،با تاکید براینکه 
سود  پرداخت  درخصوص  عمل  بدون  های  وعده 
"سهام عدالت" صحت ندارد،افزود:دولت تنها شعار 
تعیین تکلیف وضعیت "سهام عدالت" را می دهد و به 

طور جدی وارد عمل نمی شود.
یوسفیان ملا با بیان اینکه حقی برای دارندگان 
"سهام عدالت" ایجاد شده است،تصریح کرد:تسریع در 
تعیین تکلیف "سهام عدالت" ازسوی دولت به پرداخت 

حق و حقوق مردم منجر خواهد شد.
این نماینده مردم در مجلس دهم،با تاکید بر اینکه 
از  عدالت"  "سهام  ایجاد شده درخصوص  تعهدات 
سوی دولت قبل بوده است،تاکید کرد: دولت فعلی 

باید پایبند به تعهدات دولت قبل باشد.
وی ادامه داد:برخی بهانه ها ازجمله نداشتن بودجه 
و اعتبار برای تعیین تکلیف "سهام عدالت" باید از میان 

برداشته شود.
عضوکمیسیون برنامه،بودجه و محاسبات مجلس 
شورای اسلامی،تاکید کرد:کمیسیون اقتصادی مجلس 
پیگیر وضعیت "سهام عدالت" باشد و اجرای صحیح 

آن را از دولت مطالبه کند.
 

موسوی لارگانی: هیچ نظارتی بر سود و زیان 
سهام عدالت وجود ندارد

سیدناصرموسوی لارگانی  نیز ،با انتقاد از وضعیت 
فعلی"سهام عدالت" و بی توجهی دولت به تعیین 
تکلیف آن،گفت:درحال حاضر "سهام عدالت" متولی 

مشخصی ندارد.
نماینده مردم فلاورجان درمجلس شورای اسلامی،با 
تاکید براینکه هیچ نظارتی بر سود و زیان "سهام 
عدالت" وجود ندارد،افزود:متاسفانه تاکنون برنامه ریزی 
برای سهام داران "سهام عدالت" و تحقق سهم آن ها 

صورت نگرفته است.
پرداخت سود سهام عدالت بخشی از 

مشکلات اقشار ضعیف جامعه را حل می کند
وی با بیان اینکه 20 درصد از بانک صادرات، فولاد 
مبارکه،شرکت مخابرات و سایر شرکت های سود ده 
متعلق به سهام عدالت است، تصریح کرد: پرداخت 
سود "سهام عدالت" به سهام داران می توانست بخشی 

از مشکلات اقشار ضعیف جامعه را حل کند.
این نماینده مردم در مجلس دهم، با تاکید بر اینکه 
عملکرد سهام عدالت نامشخص است،گفت:شفاف 
سازی عملکرد دولت در بحث "سهام عدالت" باید 

هرچه سریع تر صورت بگیرد.
ضرورت تعیین سهم مردم از سهام عدالت

موسوی لارگانی،ادامه داد:دولت در بحث "سهام 
عدالت" ابتدا باید نسبت به تعیین ارزش سهام اقدام 

کند.
وی افزود:دربحث خرید و فروش و آزادسازی "سهام 
عدالت" نیز باید راهکارهایی درنظرگرفته شود تا فقط 

سرپرست خانوار مجاز به فروش سهام خود باشند.
نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی،یادآور شد: دولت باید نسبت به تسریع در ارایه 

لایحه تعیین تکلیف "سهام عدالت" اقدام کند.
  آقاپورعلیشاهی: مردم منتظر خبرهای 

خوبی درباره پرداخت سود سهام باشند
معصومه آقاپورعلیشاهی ، با تاکید بر اینکه رسیدگی 
شده  ایجاد  مشکلات  و  عدالت  سهام  وضعیت  به 
اقتصادی  اولویت کاری کمیسیون  پیرامون آن در 
مجلس است، گفت: کارگروه های تخصصی در این 
کمیسیون برای بررسی وضعیت سهام عدالت تشکیل 

شده است.
نماینده مردم شبستر در مجلس شورای اسلامی، با 
بیان اینکه باید شرایط ورود "سهام عدالت" به فرابورس 
مهیا شود، افزود: سهام عدالت باید به نقدینگی تبدیل 
شده و از این طریق سود سهام به سهامداران پرداخت 

شود.
اجرای صحیح سهام عدالت با کار کارشناسی 

دستگاه های مسئول 
وی با تاکید براینکه اجرای صحیح سهام عدالت 
با کارکارشناسی دستگاه های مسئول در دستورکار 
کمیسیون اقتصادی مجلس است،تصریح کرد:با توجه 
به همکاری وزارت صنعت، معدن و تجارت و همچنین 
مرکز پژوهش ها با کمیسیون اقتصادی در خصوص 
اجرای صحیح سهام عدالت بهمن ماه سال جاری 

خبرهای خوبی در این رابطه به مردم خواهد رسید.
این نماینده مردم در مجلس دهم، با اشاره به چالش 
های پیش روی دولت برای اجرای صحیح "سهام 
عدالت"، گفت: ازدیاد شرکت های زیرمجموعه سهام 
عدالت یکی از مهم ترین چالش های این مهم بوده که 

مشکلات بسیاری را ایجاد کرده است.
بسیاری از شرکت های زیرمجموعه سهام 

عدالت زیان ده شده اند
آقاپورعلیشاهی با بیان اینکه بسیاری از شرکت های 
زیرمجموعه "سهام عدالت" زیان ده شده اند،تصریح 
کرد: حمایت دولت از شرکت های زیان ده زیرمجموعه 
سهام عدالت برای کمک به اجرای صحیح این مهم 

ضروری است.

این نماینده مردم در مجلس دهم، با تاکید بر اینکه 
ادامه روند فعلی در خصوص "سهام عدالت" به سود 
به  افزود:  نخواهد شد،  منجر  داران  به سهام  دهی 
طور حتم یکی از خروجی های کمیسیون اقتصادی 
مجلس دهم به زودی ترمیم شرایط اجرای سهام 

عدالت و به مرحله سوددهی رساندن آن است.
وی ادامه داد: دریافت سود سهام عدالت حق مردم 
بوده و در این راستا مجلس از هیچ کوششی فروگذار 

نخواهد کرد.
عضوکمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، 
یادآور شد: تعیین تکلیف سهام عدالت با سازمان 
بورس و دستگاه های مربوطه هر چه سریع تر از سوی 

مجلس انجام خواهد شد.  
حسینی:شرکت های زیرمجموعه سهام 

عدالت زیان ده هستند
سیدمحمد حسینی نیز ، با تاکید بر ضرورت تسریع 
در تعیین تکلیف سهام عدالت، گفت: رکود بی سابقه 
ایجاد شده در صنایع کوچک و بزرگ کشور عامل 

اصلی عدم توزیع سهام عدالت بوده است.
نماینده مردم تفرش در مجلس شورای اسلامی، 
با بیان اینکه عدم شفافیت در خصوص سود شرکت 
های زیرمجموعه "سهام عدالت" یکی از عوامل اصلی 
اجرای ناصحیح آن است، افزود: سوددهی شرکت های 
زیرمجموعه سهام عدالت به قدری نبوده که بتواند 
جوابگوی سهام داران باشد از سویی نیز برخی شرکت 

ها زیان ده بوده اند.
بسیاری از شرکت ها برای پرداخت سود 

سهام عدالت نقدینگی ندارند
این نماینده مردم در مجلس دهم،با تاکید براینکه 
های  عدالت"،شرکت  "سهام  تعاونی  های  شرکت 
سرمایه گذاری استانی و سازمان خصوصی سازی 
در خصوص تعیین تکلیف "سهام عدالت" تاکنون 
اقداماتی انجام داده اند، تصریح کرد: هنوز خیلی از 
شرکت ها علی رغم اینکه در مجامع عمومی آن ها 
سود سهام عدالت مصوب شده ولی نقدینگی لازم را 

برای پرداخت این سود ندارند.
وی با بیان اینکه مردم نباید دغدغه عدم دریافت 
سود سهام خود را داشته باشند، گفت: سود متعلقه به 
حساب سمن سهام خریداری شده از سوی سهامداران 
واریز شده است. حسینی با تاکید براینکه باید حساب 
تابعه "سهام عدالت" شفاف  و کتاب شرکت های 
سازی شود،افزود: بسیاری از شرکت های تابعه "سهام 
عدالت" سودهای بسیاری کسب می کنند که محل 

هزینه کرد آن مشخص نیست.
دستگاه های نظارتی باید کنترل بیشتری بر 
شرکت های تابعه سهام عدالت داشته باشند

اینکه  بیان  دهم،با  درمجلس  مردم  نماینده  این 
کنترل  باید  نظارتی  و سایر دستگاه های  مجلس 
بیشتری بر شرکت های تابعه "سهام عدالت" داشته 

باشند، تصریح کرد: شفافیت در حساب ها یکی از 
راهکارهای اجرای صحیح سهام عدالت است.

حسینی با اشاره به مدیریت دوباره سهام عدالت از 
سوی دولت، افزود: آزادسازی "سهام عدالت" و ارایه 
اجازه فروش به سهام داران در خصوص سهم ها یکی 
از رهکارهایی است که می تواند به عرضه سهام عدالت 

در بورس کمک کند.
وی ادامه داد:عرضه "سهام عدالت" در بورس به 
رشد شاخص های اقتصادی کشور نیز کمک خواهد 

کرد.
این نماینده مردم در مجلس دهم، با بیان اینکه 
مردم سهام شرکت ها و تعاونی های عدالت شهرستان 
ها را دارند، افزود: یکی از معضلاتی که در زمینه سهام 
عدالت وجود دارد این است که سهامی از هلدینگ 
شرکت های گازی واگذار شده که همچنین شرکت 

هایی تاکنون تشکیل نشده است.
ضرورت تشکیل کمیسیون اصل 44 درمجلس دهم

وی ادامه داد: برای تعیین تکلیف نهایی "سهام 
عدالت" باید مانند ادوار گذشته مجلس کمیسیون 
اصل 44 قانون اساسی تشکیل شود تا این موضوع از 

این مدار پیگیری شود.
عضوکمیسیون برنامه،بودجه و محاسبات مجلس 
شورای اسلامی، یادآور شد: اعضای ناظر مجلس در 
دستگاه های مختلف نیز یکی از گزینه هایی هستند 
که می توانند اجرایی شدن سهام عدالت را تسهیل 

کنند.
  موسوی: سود سهام عدالت در دست عده 

ای خاص است
سیدفرید موسوی نیز در گفت وگویی، با اشاره به 
عدالت"،گفت:"سهام  "سهام  اجرای  فعلی  وضعیت 
عدالت" با اشکال ساختاری مواجه بوده و با توجه به 
مسیر اشتباهی که در اجرا طی کرد،به سرنوشتی 

مشابه سرنوشت هدفمندی یارانه ها منجر شد.
و  تهران،ری،شمیرانات،اسلامشهر  مردم  نماینده 
پردیس درمجلس شورای اسلامی،با بیان اینکه "سهام 
عدالت" به جای اینکه در دست مردم یا دولت باشد 
در دست عده ای خاص است، افزود: "سهام عدالت" از 
مسیر تعیین شده از سوی قانون منحرف شده و درگیر 

مشکلات بسیاری است.
مدیریت سلیقه ای و شخصی آفت اجرای 

سهام عدالت
این نماینده مردم درمجلس دهم، با تاکید بر اینکه 
مدیریت سلیقه ای و شخصی آفت اجرای ناصحیح 
"سهام عدالت" بوده است، تصریح کرد: اجرای ناصحیح 
"سهام عدالت" عامل منتفع نشدن سهام داران واقعی 

است.
وی اشاره به برخی مذاکرات کمیسیون اقتصادی 
مجلس با مسئولان اقتصادی دولت،افزود: دولت قرار 
است لایحه ای برای ساماندهی وضعیت اجرای "سهام 
عدالت" تقدیم مجلس کند که با تاخیر در ارایه این 

لایحه مجلس وارد بررسی طرح خود خواهد شد.
موسوی با بیان اینکه "سهام عدالت" باید هرچه 
سریع تر تعیین تکلیف شود،تصریح کرد: پرداخت 
سود "سهام عدالت" به سهامداران باید انجام شود اما 
متاسفانه با انحراف از مسیر اصلی این مهم نیز محقق 

نشده است.
دولت باید در زمینه نحوه اجرای سهام 

عدالت تجدیدنظر کند
این نماینده مردم درمجلس دهم،تاکید کرد:دولت 
باید در زمینه نحوه اجرای "سهام عدالت" تجدید نظر 

کرده و با اصلاح مسیر دوباره به قانون اولیه برگردد.
مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیسه  عضوهیات 
شورای اسلامی،یادآور شد:درصورتی که لایحه دولت 
درخصوص ساماندهی اجرای "سهام عدالت" همزمان 
با زمان بررسی طرح مجلس در این رابطه به کمیسیون 
اقتصادی مجلس ارجاع شود؛تلفیقی از هردو در دستور 

کار بررسی قرار خواهد گرفت.

یک منبع آگاه: 

ایران هیچ پولی بابت شکایت گازی به ترکیه 
پرداخت نمی کند 

یک منبع آگاه وزارت نفت با بیان اینکه با شکایت ترکیه برای کاهش 25 درصدی 
قیمت گاز صادراتی ایران موافقت نشده است، گفت: قرار نیست هیچ پولی به ترکیه بابت 

دعوای حقوقی درباره شکایت گازی پرداخت شود. 
یک منبع آگاه در گفت و گو با ایرنا به فضاسازی برخی سایتها درباره دعوای گازی 
ایران و ترکیه اشاره کرد و افزود: ترکیه 2 شکایت گازی علیه ایران طرح کرده بود که در 

شکایت نخست، دادگاه به نفع ایران رای داد.
این مقام وزارت نفت اضافه کرد: در شکایت نخست، ترکیه ادعای کم فروشی گاز 
مطرح کرده و بر اساس آن، خواستار دریافت جریمه سنگین می شود که با دفاع محکم 

وزارت نفت ایران، این شکایت رد شد و ترکیه به جایی نرسید.
وی ادامه داد: شکایت دوم مربوط به درخواست کاهش 25 درصدی قیمت بود که در 
این شکایت نیز به خواسته خود نرسیدند و فقط با تخفیف 12.5 درصدی موافقت شد.

وی اضافه کرد: اکنون بحث درباره مبلغی در حدود 2 میلیارد دلار است که بر اساس 
شکایت دوم، باید به ترکیه تخفیف داده شود.

این مقام مطلع، با بیان اینکه مبلغ 2 میلیارد دلار، تخفیف است، نه جریمه؛ افزود: 
قرار نیست پولی به طرف ترکیه ای پرداخت کنیم، مذاکراتی در جریان است تا این 
مبلغ در قالب انتقال گاز تسویه شود. وی با انتقاد از رویکرد سیاسی و جناحی برخی به 
منافع ملی در عرصه های بین المللی گفت: اینکه عده ای اصرار دارند در دعاوی بین 
المللی ایران که یک مساله ملی و معطوف به منافع کشور به شمار می رود و دولت 
برای صیانت حداکثری از منافع کشور وارد این دعوا شده به گونه ای عمل کنند که 
گویا دولت مرتکب اشتباه شده، از همان رفتارهای شناخته شده و تاسف آوری است 
که ریشه در نگاه سیاسی و جناحی در مسایل ملی دارد. به گزارش ایرنا، ایران و ترکیه 
در سال 1996 میلادی در جریان سفر نجم الدین اربکان نخست وزیر اسبق ترکیه به 
تهران قراردادی 25 ساله درباره تجارت گاز امضا کردند؛ واردات گاز ترکیه از ایران نیز 

در 10 دسامبر سال 2011 میلادی آغاز شد. 
ایران دومین صادرکننده گاز به ترکیه است و سالانه تا سقف حدود 10 میلیارد 

مترمکعب گاز به این کشور صادر می کند.
ترکیه پیش از این نیز شکایتی را مبنی بر کم فروشی گاز توسط ایران مطرح که 
دادگاه آن را رد کرده و به نفع ایران رای داده بود؛ شرکت بوتاش )شرکت سهامی 
خطوط لوله نفت و گاز ترکیه( که طرف شرکت ملی گاز ایران به شمار می رود این 
درخواست را مطرح کرده است. شکایت دوم ترکیه، ادعای گرانفروشی گاز و درخواست 

برای تخفیف توسط ایران بوده است که صدور رایی نهایی، چند سال به درازا کشید.
ترکیه اعلام کرده است قیمت هر یک هزار مترمکعب گاز وارداتی از ایران 490 دلار 
برای آنها تمام می شود در صورتی که واردات گاز از جمهوری آذربایجان به ازای هر 
هزار مترمکعب 335 دلار برایشان هزینه دارد و برای همین میزان گاز نیز به روسیه 

425 دلار پرداخت می کنند.
ترکیه اکنون به عنوان بزرگترین خریدار گاز ایران به شمار می رود.

قراردادهای صادرات گاز از طریق خط لوله قرادادهای بلندمدت هستند، بنابراین 
براساس عرف بین الملل، در قرادادهای صادرات گاز، همواره بندی درج می شود که 
طرفین قرارداد در دوره های زمانی مشخص، بتوانند درخواست تجدید نظر در قیمت 

گاز صادراتی داشته باشند.
قیمت گاز تابع عوامل مختلف مانند قیمت جهانی نفت است که باعث می شود قیمت 
گاز نوسان داشته باشد، بنابراین براساس روال عادی، کشورهای صادرکننده و واردکننده 

اقدام به طرح شکایت های متعدد در مراجع داوری بین المللی می کنند.

مدیرعامل بانک توسعه صادرات ایران خبرداد

معافیت صادرکنندگان از پرداخت جریمه دیرکرد

ورشکستگی در کمین صندوق های بازنشستگی 

 مدیرعامل بانک توسعه صادرات ایران گفت: صادرکنندگان از پرداخت جریمه دیرکرد 
معاف می شوند.

علی صالح آبادی افزود: همه صادرکنندگانی که بدهی معوق، سررسید گذشته و 
مشکوک الوصول نزد این بانک دارند به مناسبت روز ملی صادرات تمامی جرائم تاخیرشان 

مشمول بخشودگی و فقط اصل و سود قرارداد از آنان دریافت می شود.
 وی افزود: چنانچه صادرکنندگان تا پایان آذر ماه سال جاری بدهی معوق را تسویه و به 

روز کنند از پرداخت تمامی جرائم دیرکرد معاف می شوند.
صالح ابادی همچنین اظهار داشت : معوقات صادرکنندگان در بانک توسعه صادرات 
بسیار بالا نیست بلکه همان رقم پائین معوقات شاید برای صادرکنندگان مشکل آفرین 

باشد بنابراین بخشودگی جرائم تاخیر فرصت خوبی برای فعالان این عرصه است.
 مدیرعامل بانک توسعه صادرات ایران با بیان اینکه صادرات غیرنفتی در اقتصاد مقاومتی 

بسیار نقش آفرین است ، گفت : برای حضور در بازارهای بین المللی اقلام از حیث کیفیت 
و قیمت باید رقابت پذیر باشند که در این میان نرخ سود تسهیلات بانکی می تواند یک 

عامل موثر در افزایش کیفیت و کاهش هزینه ها باشد.
وی افزود: بانک توسعه صادرات در شش ماهه نخست امسال از محل خط اعتباری سه 
هزار میلیارد ریال را از صندوق توسعه ملی که برای بخش توسعه صادرات در نظر گرفته 

بود به نرخ 16 درصد در اختیار صادرکنندگان قرارداد.
صالح آبادی اظهار داشت : بعد از روز ملی صادرات )29 مهر( امسال این نرخ از سوی 
هیئت امنای صندوق توسعه ملی به منظور جهش در صادرات غیر نفتی به 11 درصد 
کاهش و همچنین با تصویب هیئت امنا نرخ مزبور برای مناطق محروم 4 درصد دیگر نیز 

کاهش و معادل ۷ درصد تعیین شد.
وی تصریح کرد: منابع جدیدی که صندوق توسعه ملی در نزد بانک توسعه صادرات 
سپرده گذاری می کند این منابع با نرخ 11 درصد در اختیار صادرکنندگان قرار می گیرد.

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران گفت: منابع جدید با نرخ ۷ درصد به صادرکنندگانی 
که کارخانه آنان در مناطق محروم واقع شده پرداخت می شود.

وی افزود: علاوه بر این امسال با امضای موافقت نامه بین بانک توسعه صادرات و سازمان 
توسعه تجارت ایران 220 میلیارد ریال یارانه نرخ سود به صادرکنندگانی که کالاهای 
باارزش افزوده بالاتر صادر می کنند برابر دستور العمل سازمان توسعه تجارت به حساب 

صادرکنندگان واریز شد.
صالح آبادی تصریح کرد: سازمان توسعه تجارت طی سال جاری 900 میلیارد ریال 
دیگر در اختیار بانک توسعه صادرات قرار می دهد تا بانک در قالب یارانه نرخ سود به 

صادرکنندگان پرداخت کند.
وی در ادامه از افتتاح حساب بانک توسعه صادرات ایران در 23 بانک خارجی خبرداد 
و افزود: صادرکنندگان وجوهی که از طریق صادرات دریافت می کنند به حساب های 
بانک توسعه صادرات در خارج واریز می کنند و بانک وجوه ارزی را به مقاصد مد نظر را با 
هزینه های حداقلی انتقال می دهد و هزینه های نقل و انتقال پول به شدت کاهش پیدا 

خواهد کرد. 

بحران های پیش روی صندوق های بازنشستگی، تداوم 
شیوه کنونی پرداخت حقوق برای کسانی که در هفت سال 

آتی بازنشسته می شوند را با مشکل روبرو می کند. 
در صورت تداوم روند کنونی بازنشستگی در ایران، شمار 
کسانی که تا هفت سال آینده مشمول دریافت حقوق و 
مستمری بازنشستگی می شوند، به ۷ میلیون و 135 هزار 
نفر خواهد رسید که تامین هزینه های این تعداد از افراد 
بدون تردید بحرانی پیش روی صندوق های بازنشستگی 
کشوری و نیروهای مسلح و تامین اجتماعی قرار خواهد 
داد. این بدان معنی است که هم راستای بحران بیکاری در 
ایران، بحران تامین آینده شاغلان می تواند خطری جدی 

برای اقتصاد و اجتماع ایران تلقی شود.
بالاترین رقم مستمری بگیران در این دوره زمانی از آن 
تامین اجتماعی خواهد بود. صندوق تامین اجتماعی در 
حال حاضر به 2 میلیون و 386 هزار نفر حقوق پرداخت 
می کند اما در این سال شمار مستمری بگیران این صندوق 

به 3 میلیون و 863 هزار نفر خواهد رسید.

مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی اعلام کرده 
است در صورت تداوم روند کنونی ، در هفت سال آینده 
سهم هزینه های مربوط به پرداخت حقوق و مستمری به 
بازنشستگان از حدود 1۷ درصد بودجه جاری به 52 درصد 

می رسد .
با فرض ثابت ماندن سهم هزینه های شاغلان و پرسنل 
بدنه دولت ، پرداخت حقوق کارکنان و بازنشستگان 98 

درصد از بودجه جاری را می بلعد.
بررسی ها نشان می دهد اتخاذ تصمیمات عمدتا یک 
جانبه ، برای کاهش سن بازنشستگی و در رابطه با حقوق و 
مستمری مشترکین نظام های بازنشستگی در بخش های 
کشوری ، لشگری و کارگران سبب شده است منابع مالی 
صندوق های مذکور به طور جدی در معرض تهدید شده و 

در معرض خطر ورشکستگی قرار گیرد . 
همچنین طرز تلقی نامناسب از مفهوم بازنشستگی به 
سبب تغییر مکرر قوانین و مقررات مربوطه و ورشکستگی 
صندوق های بازنشستگی و عدم استقبال کارکنان دولت از 

طرح های خروج زودرس به دلیل اشتغال مجدد از چالش 
های فراروی نظام های خروج از خدمت کارکنان دولت 

است .
در هفت سال آینده پیش بینی می شود دولت 2 میلیون 
و 106 هزار بازنشسته حقوق بگیر را در بدنه خود جای 
دهد.در حال حاضر تعداد بازنشستگان کشوری یک میلیون 
و 24۷ هزار نفر هستند.همچنین شمار حقوق بگیران از 
صندوق های بازنشستگی نیروهای مسلح از 658 هزار نفر 

در شرایط کنونی به 846 هزار نفر خواهد رسید .
پیش تر کارشناسان هشدار داده اند که بحران صندوق 
های بازنشستگی در 5 سال آتی از بحران های اساسی 
پیش روی کشور است و لازم است تدابیری در قالب برنامه 

ششم توسعه در این زمینه اندیشیده شود .
بررسی ها نشان می دهد به ازای هر 5 شاغل در ایران 
یک بازنشسته وجود داردکه نسبت چندان مناسبی از منظر 
کارشناسان تلقی نمی شود.در صورت حل بحران بیکاری و 

افزایش نیروی کار این نسبت می تواند بهبود یابد . 
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ستاره هایی که خاموش شده اند؛

رفوزگی استقلال در نقل و انتقالات
تقریبا هیچکدام از خریدهای استقلال نتوانسته اند در ابعاد یک ستاره خود را نشان 
دهند و جوان های مظلومی همچنان جور کشند، این درحالی است که استقلال 

گرانترین تیم نقل و انتقالات بود.

به فهرست خریدهای استقلال در ابتدای فصل دقت کنید: آرش افشین، بختیار 
رحمانی، حسین حسینی، رابسون جانواریو، علی قربانی؛ لئوناردو پادوانی)که البته کمی 
بعدتر آمد(، محمدحسین کنعانی زادگان، میلاد زکی پور، ووریا غفوری، کاوه رضایی، 

فرشید باقری و میعاد یزدانی!
امروز شاید بهتر بتوان با گذشت 10 هفته از لیگ برتر نقل و انتقالات را ارزیابی کرد و 
به تیم ها نمره داد. یکی از پرسروصداترین و گرانترین نقل و انتقالات را استقلال داشت. 
تیمی که طی این 10 هفته سروصدای بسیار را ایجاد کرده و نواقص قراردادهایش 

همچنان نقل مجالس است.
اگر چه خود منصوریان هم از قرارداد عجیب 10 بازیکن استقلال که طبق یک بند 
می توانند هر زمان که دلشان خواست یا پیشنهاد خوبی داشتند از استقلال بروند، پرده 
برداری کرد اما قاعدتا خود وی هم در نقل و انتقالات عالی عمل نکرده و در بعد فنی 

انتخاب های خوبی نداشته است.
خریدهای ابتدای فصل

آرش افشین»500 میلیون«، بختیار رحمانی »یک میلیارد تومان«، حسین حسینی 
»500 میلیون تومان«، رابسون جان واریو »۷00 میلیون تومان«، علی قربانی »650 
میلیون تومان«، لئوناردو پادوانی »980 میلیون«، حسین کنعانی زادگان »900 میلیون 
تومان«، میلاد زکی پور »120 میلیون تومان«، وریا غفوری »یک میلیارد و صد میلیون 
تومان«، کاوه رضایی »یک میلیارد تومان«، فرشید باقری »950 میلیون تومان« و از 
همه عجیب تر میعاد یزدانی از لیگ دو که جزو سهمیه بزرگسال هم محسوب می شد!

در واقع اگر وریا غفوری هم رباط پاره کرده باشد )او سال گذشته هم مصدوم شده 
بود( به جز رابسون جانواریو و پادوانی تمامی خرید های استقلال غلط بوده اند و کمتر 

به کار این تیم آمده اند.
کاوه رضایی که البته پیشنهاد یک میلیارد و هشتصد میلیونی پرسپولیس را رد 
کرده بود و قاعدتا از استقلال بیشتر از این حرف ها پول گرفته که باشگاه اعلام کرده، 
عملا هنوز در استقلال جا نیفتاده و پول قراردادش را معنی نکرده است. کاوه جانشین 
سجاد شهباز زاده در استقلال شده بود. آرش افشین و زکی پور و کنعانی زادگان که 
تکلیفشان کاملا مشخص است، آنها کنار گود هستند و تقریبا به میدان نیامده اند و یا 

آمده و طرد شده اند.
بختیار رحمانی هم صدای اعتراض همه را درآورده و اصلا شبیه به آن تصوری نیست 
که از او ساخته شده بود. او کاملا یک بازیکن معمولی است که برخی معتقدند فرشید 
اسماعیلی جوان بهتر از او عمل کرده است. فرشید باقری و علی قربانی هم بازیکنانی 
کاملا معمولی تاکنون بوده اند و نما و شمایی از ستاره ندارند و تنها پادوانی و رابسون 
جانواریو بوده اند که بهتر از بقیه عمل کرده اند و البته آنها هم ستاره هایی بی بدیل 

نیستند .
نکته بد ماجرا اینجاست که استقلال بازیکنانی را به جای این بازیکنان در خدمت 
داشت و آنها را رها کرد که بعضا بهتر از این خریدهای گران قیمت بوده اند بازیکنانی 
مثل عمران زاده  که به جای او کنعانی زادگان را گرفتند، آرش برهانی که آرش افشین 
را جانشین خود دید یا طالب لو که حسین حسینی را به جای خود دید و خرسند نیا 

که فرشید باقری را به جای خود مشاهده کرد.
آمار و تجزیه و تحلیل دقایق بازی و عملکرد این بازیکنان جدید عملا رفوزگی 
استقلال را در بعد فنی نشان می دهد و بدتر از آن اینکه این بازیکنان که در عمل 

انتخاب خوبی نبوده اند، گرانترین و پر آپشن ترین قرارداد های لیگ را هم بسته اند.
مظلومیت مظلومی

استقلال همین امروز هم روی امثال محسن کریمی، فرشید اسماعیلی و سید مجید 
حسینی حساب ویژه تری نسبت به خریدهای جدیدترش باز کرده است. شاید بی 
انصافی  باشد که امروز یادی از مظلومی نشود که این جوان ها را به میدان فرستاد و از 
آنها خوب بازی گرفت. شاید اگر آن جوان ها نبودند امروز استقلال شرایطی به مراتب 

بدتر از امروز داشت.
مظلومی هم کم هزینه تر  و هم جوان تر استقلال را بست و تا روز آخر هم مدعی 
گرفتن هر دو جام بود اما این استقلال که گران تر است، هنوز شرایط ایده آلی را از 

خود نشان نداده است.

علاقه باشگاه صبا به غیربومی ها ادامه دارد

آقای استاندار! حواستان به صبا باشد

باشگاه صبا حضور بازیکنان غیربومی را در تیم های پایه به صورت چشمگیری 
افزایش داده که رفع این معضل مستلزم تذکر مدیران استانی به مسؤولان این 

باشگاه است.
 یکم خردادماه سال 89، ورزشگاه تختی قم، تیم ملی جوانان با بازیکنانی که هر کدام 
الان چهره ای شدند و اسم و رسمی برای خودشان دست و پا کردند، با تیم جوانان صبا 
که برخلاف جوانان ایران اجازه ستاره شدن نداشتند و هر کدام توسط مدیران و مربیانی 

که به فکر غیر بومی ها بودند، بازی کرد.
علی دوستی مهر که یکی از بهترین مربیان ایران در رده پایه است و آن زمان سرمربی 
جوانان ایران بود با بازیکنانی مثل علیرضا بیرانوند، مهدی طارمی، علیرضا جهانبخش، 
مرتضی پورعلی گنجی، پیام صادقیان، محسن مسلمان، یعقوب کریمی، هادی محمدی، 
محمدرضا خانزاده، سعید لطفی و ... که حالا چهار بازیکن از آنها مهره اصلی کارلوس 
کی روش هستند و دو نفرشان هم لژیونر شدند، فقط با اختلاف یک گل و نتیجه نزدیک 

3 بر 2 توانست جوانان صبا را شکست دهد.
آن موقع تیم جوانان صبا را سید مهدی حسینی، محسن کرمی، داوود بهادری، 
سید مجتبی ممبینی پور، محمد عرب خراسانی، حمیدرضا پاکیزه، حبیب الله سعادتی، 
محمدرضا وفایی، رسول کریمی، یاسر کرمی، فردین باباجانی و حسین ملکی تشکیل 
می دادند که فقط باباجانی غیر بومی بود؛ از آن جمع حالا فقط حسینی، محسن کرمی 
و بهادری در تیم بزرگسالان هستند و با این وجود آن طور که باید و شاید به آنها هم 

توجهی نمی شود و حمایت لازم صورت نمی گیرد.
علاوه بر این سه نفر ممبینی پور، عرب خراسانی، پاکیزه، آبادی و... بازیکنانی هستند 
که اگر مدیریت باشگاه صبا طی فصول اخیر حمایت غیر بومی هایی مثل روزبه چشمی، 
فرشید باقری و ... را از آنها داشت این بازیکنان قطعا الان علاوه بر عضویت در تیم، در 
ترکیب اصلی هم بازی می کردند چرا که این اتفاق در لیگ های دوازدهم و سیزدهم 
افتاد و فوتبالیست های قمی با وجود بازی در رده سنی جوان و امید نمایش خوبی 

داشتند.
اما حالا چه خبر شده که مدیریت باشگاه صبا قبل از فصل زمستان به خواب رفته 
و اجازه داده از بین 25 بازیکن در تیم امید صبای قم که توسط جوانان بومی لیگ 
برتری شده است، بیش از 16 بازیکن غیر بومی ورود پیدا کند؟ یا در تیم جوانان 
حداقل 11 بازیکن غیر بومی باشد؟ علاوه بر آن چرا حتی باید در تیم نوجوانان پنج 
بازیکن که قمی نیستند نامشان در فهرست تیم دیده شود؟ بهانه می آورند که قم 
الان بازیکنی در سطح امید، جوانان و حتی نوجوانان ندارد؛ واقعا ندارد یا نمی خواهید 

داشته باشد؟
آقای استاندار، درست است که وضعیت مالی باشگاه صبا بدترین شرایط را در بین 
تیم های لیگ برتری دارد و با بودجه کم این تیم، شما حمایت مسؤولان دیگر استان ها 
را از تیم شهرتان ندارید ولی هر وقت قصد داشتید کمکی به این تیم کنید که ان شاءالله 
خواهید کرد تا از این نابسامانی دربیاید، به مدیران صبا هم بگویید در تیم بزرگسالان 
که هیچ، در تیم امید، جوانان و حتی نوجوانان چه خبر است که غیر بومی ها امسال به 

حد وسیعی نفوذ کردند؟
قمی ها تیم نوجوانان، جوانان و امید صبا را لیگ برتری کردند ولی حالا می گویند 
بومی ها سطح بالایی ندارند و شرایط ایجاب می کند از غیر قمی ها در تیم قم استفاده 

کنیم. 
واقعا این انصاف است استعداد فوتبالیست های قمیِ نیروگاه، آذر، صدوق و بلوار امین 
نادیده گرفته شود و از بازیکنان شمال و جنوب ایران به این تیم که برای قم است و حق 

جوانان قمی است، استفاده شود؟
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رادوشویچ: 

ایرانی ها دستمزدهای خوبی می گیرند
دروازه بان کروات تیم فوتبال پرسپولیس از شرایط زندگی اش در ایران گفت.

روزنامه »Slobodna Dalmacija«، روزنامه ای معتبر که در جنوب کشور کرواسی 
چاپ می شود نوشت: بوژیدار رادوشِویچ، دروازه بان پیشین هایدوک کرواسی که پس از 
جدایی از تیم دبرسن مجارستان به پرسپولیس - تیمی که 40 میلیون هوادار نیمی از 

جمعیت ایران را دارد- پیوست، سکوتش را شکست.
رادوشِویچ در پاسخ به جمله خبرنگار این روزنامه کروات که »با تغییر تیم شماره 
پیراهنت ضرب در 2 شد و قراردادت هم نسبت به دبرسن مجارستان چهار برابر شد...« 
گفت: )با خنده( خوب ضرب می کنید! در تیم دبرسن من شماره »22« را به تن 
می کردم و در پرسپولیس حالا شماره »44« را در اختیار دارم و شرایط قراردادم هم 
چهار برابر بهتر است. از دلایلی که باعث شد به پرسپولیس بروم حضور ایگرو پانادیچ، 
مربی دروازه بان های پرسپولیس که از تیم هایدوک او را می شناسم و البته پروفسور 
برانکو ایوانکوویچ، سرمربی این تیم بود. باشگاه پرسپولیس علیرضا بیرانوند )دارنده رکورد 
گینس برای پرتاب توپ تا 85 متر( را در درون دروازه اش دارد، اما آنها به دنبال دروازه بان 
باتجربه دیگری بودند و من را انتخاب کردند چون باید در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا، 

جام حذفی و لیگ برتر ایران شرکت می کردند.
دروازه بان کروان سرخپوشان پایتخت تصریح کرد: انجمن کوچک کروات در باشگاه 
پرسپولیس داریم چون سِرِتن چوک، دستیار برانکو و مارکو استیلینوویچ، مربی بدنساز 
پرسپولیس هم حضور دارند. ایگور پراهیچ هم هست که برای نفت تهران بازی می کند. 
ما اغلب دور هم جمع می شویم و با هم شام می خوریم. کلًا زندگی آرامی در تهران 
داریم. رادوشویچ که در پیروزی یک بر صفر پرسپولیس مقابل نفت آبادان در اولین 
بازی لیگ برتری اش دروازه اش را بسته نگه داشت، در خصوص شرایط فوتبال ایران 
و بازی با صنعت نفت تصریح کرد: در بازی های عادی معمولاً تا 80 هزار هوادار در 
ورزشگاه حضور پیدا می کنند و زمانی که به دربی تهران می رسیم، صد هزار هوادار 
به ورزشگاه می آیند. بازیکنان ایران مستعد هستند و دستمزدهای خوبی هم دریافت 
می کنند، از این رو خیلی برای بازی در کشورهای دیگر جهان عجله ای ندارند. در بازی 
با صنعت نفت دو یا سه بار دروازه ام را از باز شدن نجات دادم و در نهایت بازی با 
بردیم و به صدرنشینی مان تداون بخشیدیم و تماشاگران حاضر در ورزشگاه هم با 
شعار »رادو، رادو« من را مورد تشویق قرار دادند. این هم لقب جدید من است، چون 
هواداران پرسپولیس نامم را مختصر کرده اند. وی با یادآوری زمانی که از پرسپولیس 
پیشنهاد دریافت کرد، عنوان کرد: زمانی که متوجه شدم پرسپولیس من را می خواهد، 
به دوستم ماریو برکلیچا که در هایدوک بود زنگ زدم تا در مورد ایران تحقیق کنیم. تا 
حدود زیادی از ایران شناخت پیدا کردم، اما در مورد خونگرمی و مهربانی آنها چیزی 
نمی دانستم که آن را هم با رفتن به ایران حس کردم. پیش از اینکه به پرسپولیس 
بروم به من می گفتند باشگاه تا چند ماه حقوق بازیکنان را پرداخت نمی کند و در واقع 
حقوق شان عقب می افتد، اما تا به اینجا تمامی حقوقم را به طور مرتب دریافت کرده ام. 
باشگاه خانه ای در اختیار من قرار داده و حتی راننده شخصی دارم که این خوب است 
چون زمانی که در کرواسی و مجارستان بودم پلیس بارها متوقفم می کرد. بوژیدار 
رادوشِویچ در بخش دیگری از صحبت هایش اظهار داشت: در ایران زنان مجوز حضور 
در ورزشگاه ها را ندارند که پذیرفتن این موضوع برای همسرم، میرلا سخت است. در 
سطح شهر زنان باید حجاب خود را رعایت و روسری سر کنند. در برخی باشگاه ها مانند 
باشگاه نفت تهران بازیکنان باید خالکوبی ها خود را بپوشانند، برای مثال دوستم، ایگور 
پراهیچ باید برای پوشاندن خالکوبی هایش پیراهن آستین بلند بپوشد. اخیراً زمانی که 
در زمین مجبور شدم پیراهن را عوض کنم، پس از در آوردن پیراهنم، آنها دوره ام کردند 
تا خالکوبی ام معلوم نشود. من به این موضوع احترام می گذارم. دروازه بان پرسپولیس 
گفت: در حال حاضر با دو امتیاز برتری نسبت به تراکتورسازی صدرنشین لیگ برتر 
ایران هستیم. از آخرین قهرمانی پرسپولیس 10 سال می گذرد و نیمی از جمعیت ایران 
پرسپولیس را تشویق می کند، بنابراین می شود حدس زد که آنها چقدر عاشق تیم شان 
هستند. دو سال پیش پرسپولیس در قعر جدول لیگ ایران بود، اما پروفسور برانکو 

ایوانکوویچ این تیم را نجات داد. حالا هم که صدرنشین لیگ هستیم.

 مصائب شاگردان کی روش برای جنگ با سوریه

باران حریف شماره یک ایران در سرمبان
شاید بسیاری از سوریه به عنوان حریفی سرسخت برای 
تیم ملی نام ببرند اما سرمربی تیم ملی در مالزی نگران یک 
حریف سرسخت تر برای ارائه نمایشی دلپذیر در راه حفظ 

صدرنشینی است.
 تنها سه روز تا بازی حساس با سوریه در روز پایانی دور 
رفت مقدماتی جام جهانی باقی مانده و در این مدت همه 
از این حریف جنگ زده به عنوان رقیبی سرسخت نام می 
برند در حالی که کارلوس کی روش بیشتر از سوریه به یک 
حریف سرسخت دیگر فکر می کند آن هم آب و هوای 
مالزی در روز بازی با سوریه و همچنین باران های سیل آسا 

و موسمی کشور میزبان برمی گردد.
موضوعی که در روز بازی ایران با پاپوآگینه نو به وضوح 
دیده شد و بازیکنان تیم ملی زیر بارش شدید باران مقابل 
پرگل 1-8  برتری  به  نه چندان سرشناس خود  حریف 
رسیدند تا بلکه با این شرایط بازی کردن آشنا شوند. نکته 
کلیدی در این بارش ها به شرایط زمین بازی هم برمی گردد 
که سرمربی پرتغالی از آن به عنوان بزرگ ترین دغدغه اش 

در آستانه رویارویی با سوریه نام برده است.
باران در مالزی تقریبا هًمیشه به صورت توفان همراه 
با آذرخش و صاعقه است که بیشتر در بعدازظهر شروع 
می شود و حدود یک یا دو ساعت ادامه می یابد.مالزی از 
لحاظ بارندگی در میان کشورهای دیگر رتبه ششم را دارد 
و ساکنان این کشور همواره روزهای بارانی پیش رو دارند 
گرچه این بارندگی همیشه به سرعت تمام می شود.آب 
و هوای گرمسیری و آفتاب شدید باعث بالا بودن نسبی 
رطوبت است که میزان رطوبت را در حدود 9۷% در روز و 
62% در شب برآورد می شود،با این شرایط اگر از یک منطقه 
خشک به مالزی وارد شوید برای هماهنگی با چنین شرایط 

آب و هوایی به مشکل برخورد خواهید کرد.
بادهای موسمی شمال شرقی که از ماه اکتبر )مهر( تا 
مارس )اسفند( در سرتاسر دریای چین می وزد، باعث بارش 

باران های شدیدی در سواحل شرقی مالزی می شود. از 
همین رو شهر سرمبان به عنوان میزبان جدال سوریه و ایران 
از این قاعده مستثنی نیست و با وجود تمام پیش بینی ها از 
سوی سایت های معتبر هواشناسی دنیا به یکباره دستخوش 
تغییر شرایط جوی شده و باران های سیل آسایی را تجربه 
می کند. نکته ای که کی روش در تحقیقات به عمل آمده 
از آن مطلع شد و به همین خاطر نگرانی اش از این بابت 

را بروز داد.
بارش باران های سیل آسا یک طرف ماجرا است و کیفیت 
زمین چمن ورزشگاه عبدالرحمان شهر سرمبان سوی دیگر 
چون در روزهای بارانی چمن این ورزشگاه کیفیت خود را 
از دست می دهد و بازی روی این زمین تاب و توان زیادی 
می طلبد. کی روش در روزهای اخیر بارها از این بارش های 

موسمی به عنوان رقیبی سرسخت تر از سوریه نام برده و 
سعی کرده در تمرینات شاگردانش را برای رویارویی با این 
شرایط آماده کند که مصاف با پاپوآگینه نو به اذعان این مربی 
بیشتر از مسائل فنی از نظر آب و هوایی شاگردانش را آماده 

جنگ روز سه شنبه کرد.
معتبر  های  سایت  هوایی  و  آب  های  بینی  پیش  در 
هواشناسی شرایط شهر سرمبان در طول سه روز باقی مانده 
تا بازی ایران و سوریه مدام ابری و همراه با رعد و برق و 
بارش باران گزارش شده که همین امر نشان می دهد نگرانی 
های کی روش بی مورد نیست. از آن بدتر این که در این 
روزها میزان رطوبت در سرمبان هم وحشتناک بالاست که 
این اتفاق روی وفق پیدا کردن بدن بازیکنان با شرایط آب و 

هوایی تاثیر فراوانی گذاشته است.

مارسی هم به فهرست تیم های خواهان انصاری فرد اضافه شد
بر اساس اعلام رسانه های یونان تیم فوتبال مارسی فرانسه نیز به جمع مشتریان کریم 

انصاری فرد اضافه شده است.
کریم انصاری فرد پیشنهادی برای تمدید قرارداد از باشگاه پانیونیوس دریافت نکرده 
است. به همین دلیل به نظر می رسد این بازیکن به زودی از این تیم جدا شود. تیم های 
زیادی تاکنون پیشنهاد خود را برای جذب کریم انصاری فرد به باشگاه پانیونیوس اعلام 

کردند.
باشگاه فاینورد هلند بسیار مصمم است تا هر طور شده انصاری فرد را در ژانویه و یا پایان 
فصل به  خدمت بگیرد. این تیم هلندی در خط حمله خود با مشکل مواجه شده و نیاز 

مبرمی به یک مهاجم گلزن دارد. به همین خاطر روی کریم انصاری فرد، مهاجم ملی پوش 
ایرانی دست گذاشته است. در صورتی که انصاری فرد به فاینورد بپیوندد، چهارمین ایرانی 
تاریخ لیگ این کشور خواهد شد. پیش از او علیرضا جهانبخش، عقیل اعتمادی و رضا 
قوچان نژاد در تیم های هلندی بازی کردند.روز )شنبه( گاتزتای یونان خبر داد سران مارسی 
فرانسه نیز به جمع مشتریان انصاری فرد اضافه شدند. این تیم فرانسوی به تازگی مالک 
جدید خود را شناخته و مک درموت آمریکایی، باشگاه مارسی را خریده تا بتواند در این 
باشگاه بتواند سرمایه گذاری  کند. همچنین رودی گارسیای فرانسوی، سرمربی پیشین 

تیم های رم ایتالیا و لیل فرانسه نیز هدایت این تیم را بر عهده دارد.

محمد چهرقانی

یک هشتم نهایی جام حذفی فوتبال

جنگ با آبی ها برای قهرمانی بعد از 11 سال
گزارش از رضا جعفری

تیم فوتبال صبا 11 سال بعد از آخرین قهرمانی 
خود در جام حذفی فوتبال باشگاه های کشور در 
جام سی و دوم آزادسازی خرمشهر باید برای یک 
همچون  مطرحی  رقیب  از  ابتدا  دیگر  قهرمانی 

استقلال عبور کند.
صبا تیمی است که از سال 1383 با قهرمانی در 
لیگ دسته اول فوتبال جام آزادگان و کسب مجوز 
صعود به لیگ برتر، 13 دوره متوالی سابقه حضور 
در بالاترین سطح رقابت های باشگاهی فوتبال ایران 
یعنی لیگ برتر جام خلیج فارس را دارد و در این 
سال ها تا کنون چهار بار تا مرحله نیمه نهایی ادوار 
مختلف جام های حذفی فوتبال باشگاه های کشور نیز 
بالا آمده و از این چهار حضور در نیمه نهایی، دو 
مرتبه موفق به شکست حریفان خود و کسب مجوز 
صعود به فینال شده و به دست آوردن یک عنوان 

قهرمانی و یک نایب قهرمانی شده است.
*نخستین حضور صبا در فینال و قهرمانی 

سال 1384
نخستین حضور تیم فوتبال صبا در مرحله نیمه 
نهایی جام های حذفی به سال 1384 باز می گردد 
که این تیم موفق به صعود به دیدار نهایی شد تا در 
فینال به مصاف تیم فوتبال ابومسلم خراسان برود، 
دیداری که به شکل رفت و برگشت در شهرهای 

تهران و مشهد به انجام رسید.
در نهایت صبا که با هدایت مربی با تجربه ای 
همچون مجید جلالی در آن سال به این موفقیت 
و  رفت  دیدارهای  در  تساوی  از  بعد  بود،  رسیده 
برگشت، در ضربات پنالتی با درخشش چهره هایی 
هچون علی دایی، یحیی  گل محمدی و سهراب 
بختیاری زاده موفق به شکست حریف خود و کسب 

عنوان قهرمانی شد.
*دومین صعود صبا به فینال و نایب قهرمانی 

سال 1386
 دومین حضور صبا در نیمه نهایی جام حذفی 
فوتبال باشگاه های کشور دو سال بعد از این قهرمانی 
اتفاق افتاد، در سال 1386 یک بار دیگر صبا موفق به 
کسب مجوز حضور در دیدار فینال شد و این بار برابر 
تیم پرقدرتی به نام فولاد مبارکه سپاهان اصفهان 

برای قهرمانی به میدان رفت اما ناکام بود. 
نخستین دیدار تیم های فوتبال صبا و فولاد مبارکه 
سپاهان در آن سال به میزبانی صبا به انجام رسید و 
بازی برگشت در اصفهان برگزار شد که سپاهانی ها 
با سه گل صبا را در هم کوبیدند و جام قهرمانی را 
از تیم صبا گرفتند تا صبا دومین حضور در فینال 

جام های حذفی را ببازد و دستش به جام نرسد.
 *راهیابی صبا به نیمه نهایی و حذف در 

ضربات پنالتی سال 1388 
سومین حضور صبا در مرحله نیمه نهایی جام های 

حذفی در سال 1388 اتفاق افتاد، سالی که صبا برای 
نخستین بار نماینده فوتبال قم در مسابقات لیگ برتر 
باشگاه های کشور شده بود و توانست تا نیمه نهایی 
نهایی خود را بالا بکشد اما در این مرحله به ذوب آهن 

اصفهان باخت.
در  کریمی  فیروز  هدایت  با  آن سال  در   صبا 
مسابقات هشتمین دوره لیگ برتر فوتبال باشگاه های 
کشور ششم شده بود و در نیمه نهایی جام حذفی 
در ورزشگاه یادگار امام قم میزبان ذوب آهن اصفهان 
شد و در حالی که محسن یوسفی بازیکن آن موقع 
صبا یک ضربه پنالتی در جریان بازی خراب کرد، 
دو تیم بعد از 120 دقیقه رقابت بدون گل مساوی 
شدند و کار به ضربات پنالتی کشید که در این بخش 

ذوب آهن از صبا موفق تر بود و صبا حذف شد.
 *چهارمین حضور صبا در نیمه نهایی و 
تکرار شکست در پنالتی های سال 1389

 چهارمین حضور صبا در دور نیمه نهایی مسابقات 
جام حذفی فوتبال باشگاه های کشور یک سال بعد 
در سال 1389 رخ داد و صبا که در نهمین دوره لیگ 
برتر فوتبال بار دیگر رتبه ششم را کسب کرده بود، 
بعد از اخراج محمدحسین ضیایی و روی کار آمدن 
رسول کربکندی به نیمه نهایی جام حذفی نیز رسید.

 صبا در نیمه نهایی آن سال حریف تیم مطرح 
پرسپولیس تهران شد و برای رویارویی با شاگردان 
علی دایی به ورزشگاه آزادی تهران رفت و دو تیم 
در وقت های عادی و اضافی به تساوی بدون گل 

دست یافتند و سپس در ضربات پنالتی نوبت به 
ناکامی دیگری برای صبای قم در راه صعود به فینال 
جام حذفی رسید تا صبا در دو نیمه نهایی متوالی 
سال های 1388 و 1389 از راه یابی به مسابقه پایانی 

باز بماند.
 *صبا به دنبال شکستن طلسم ناکامی های 

خود در جام حذفی
 تیم فوتبال صبای قم بعد از سال 1389 نتوانست 
با هدایت مربیانی همچون محمود یاوری، عبدالله  
مایلی کهن،  محمد  گل محمدی،  یحیی  ویسی، 
عبدالصمد مرفاوی و علی دایی از مرحله یک چهارم 
نهایی جام حذفی فوتبال باشگاه های کشور بالاتر 
برود و اکنون در جام حذفی فصل 96 - 1395 به 
دنبال شکستن طلسم ناکامی های خود در این جام 

است.
رقابت های جام  نهایی  مرحله یک هشتم  در   
حذفی فوتبال باشگاه های کشور باید در میهمانی 
تیم استقلال تهران به میدان برود، دیداری که بین 
دو تیم مدعی سال های اخیر فوتبال ایران قطعا زیبا، 
جذاب و پرهیجان خواهد بود، به ویژه اگر کار به وقت 

اضافی و ضربات پنالتی کشیده شود. 
صبای قم بعد از انجام یک بازی در خارج از خانه 
مقابل تیم سفیر آبیک قزوین و یک بازی خانگی 
در مقابل تیم فوتبال شهدای گروس بیجار نماینده 
فوتبال استان کردستان، اکنون برای انجام سومین 
مسابقه حذفی خود در جام آزادسازی خرمشهر باید 

بار دیگر در یک دیدار خارج از خانه به میدان برود.
 *مصاف صبای قم با استقلال تهران در یک 

هشتم نهایی جام حذفی 95
 شاگردان عبدالصمد مرفاوی در تیم فوتبال صبای 
قم سومین بازی خود در فصل 96 - 1395 جام 
حذفی فوتبال باشگاه های کشور باید به مصاف تیم 
مدعی و مطرح استقلال تهران برود، دیداری که 
طبق قرعه کشی باید به میزبانی شاگردان علیرضا 

منصوریان در تهران برگزار شود.
 با توجه به اینکه صبای قم آخرین مسابقه خود از 
مرحله یک شانزدهم نهایی را در ورزشگاه یادگار امام 
قم برابر تیم شهدای گروس بیجار کردستان برگزار 
کرد و استقلال تهران نیز در ورزشگاه آزادی میزبان 
تیم مس کرمان بود، بر همین اساس با توجه به اینکه 
دو تیم میزبان رقبای خود در مرحله قبل بودند، برای 
تعیین میزبان مسابقه دو تیم از مرحله یک هشتم 

نهایی این بازی ها قرعه کشی انجام شد.
 مدیران دو باشگاه در سازمان لیگ برتر فوتبال 
مسابقات،   برگزاری  مسؤولان  حضور  در  و  ایران 
گردهم آمدند و با انجام قرعه کشی مشخص شد 
که آبی های پایتخت باید از صبای قم میزبانی کنند، 
دیداری که در بیست و هفتمین روز آبان ماه در 
تهران به انجام خواهد رسید و صبا قصد دارد با تمام 
توان به آزادی یورش برده و با حذف استقلال راهی 
مرحله بالاتر شده و با عبور از سد دیگر رقبا یک 
بار دیگر خاطره قهرمانی 11 سال قبل خود را تکرار 

کند. 
*پیروزی صبا برابر سفیر آبیک قزوین در 

مرحله سوم جام حذفی 
این در حالی است که تیم صبای قم با عبور از 
دو حریف گمنام و ناشناس که قهرمان جام حذفی 
محسوب  کردستان  و  قزوین  استان های  فوتبال 
مسابقات فصل  برتر  تیم  به جمع 16  می شدند 
96 - 1395 جام حذفی فوتبال باشگاه های کشور 
رسید تا در این مرحله با حریفی قوی تر روبه رو شود.  
شاگردان عبدالصمد مرفاوی طبق برنامه ریزی انجام 
شده از سوی سازمان لیگ فوتبال ایران، در نخستین 
مسابقه خود در جمع 64 تیم حاضر در جام حذفی 
فوتبال باشگاه های کشور به مصاف تیم قهرمان جام 
حذفی فوتبال استان قزوین یعنی سفیر آبیک به 

میدان رفتند و در خانه حریف پیروز شدند.
و دوم  از مرحله یک سی  آن مسابقه که   در 
رقابت های جام آزادسازی خرمشهر به میزبانی تیم 
سفیر آبیک قزوین در ورزشگاه سردار جنگل قزوین 
به انجام رسید، شاگردان عبدالصمد مرفاوی در تیم 
صبای قم با دو گل غلامرضا عنایتی به برتری دو بر 
صفر دست یافتند و به مرحله یک شانزدهم نهایی 

صعود کردند. 
*برتری پرگل صبای قم برابر قهرمان جام 

حذفی کردستان
 سپس نوبت به بازی صبای قم در مرحله یک 
شانزدهم نهایی این دوره از رقابت های جام حذفی 
با تیم قهرمان جام حذفی فوتبال باشگاه های استان 
کردستان یعنی تیم شهدای گروس بیجار رسید و 
این بازی به میزبانی صبایی ها در ورزشگاه یادگار 
امام قم به انجام رسید.  این بازی با حضور تمام 
مهره های اصلی تیم صبای قم در حضور تماشاگران 
قمی علاقمند به فوتبال برگزار شد و صبای قم با 
پیروزی پرگل چهار بر صفر برابر تیم فوتبال شهدای 
گروس بیجار  به مرحله بعد رفت تا حریف استقلال 
تهران در مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی فوتبال 
شود.  شاگردان عبدالصمد مرفاوی در حالی توانستند 
حریف گمنام خود یعنی شهدای گروس بیجار را با 
چهار گل شکست دهند که اگر کمی خوش شانس 
بودند می توانستند به تعداد گل های خود بیفزایند 
ولی همین پیروزی چهار بر صفر برابر تیم شهدای 
گروس بیجار راهی مرحله یک هشتم نهایی جام 

حذفی فوتبال شدند. 
تیم فوتبال استقلال تهران نیز با کسب برتری 
یک بر صفر برابر بعد از 120 دقیقه رقابت با تیم 
مس کرمان راهی مرحله یک هشتم نهایی جام 
حذفی فوتبال فصل 96 - 1395 جام حذفی فوتبال 
باشگاه های کشور شد تا در این مرحله به مصاف تیم 
صبای قم برود، ضمن اینکه برنده مسابقه این دو 
تیم در مرحله بعد به احتمال زیاد تیم نفت تهران 

را پیش رو دارد. 

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
موجب اجراییه صادره از شعبه اول محاکم حقوقی قم که در اجرای احکام به شماره 2/95ج/104 ثبت گردیده له علی قنائی و علیه جواد عزیزی که محکوم علیه محکوم است 
به پرداخت 93/160/000 ریال در حق محکوم له و تادیه حقوق اجرائی به صندوق دولت که محکوم له در راستای استیفاء محکوم به اقدام به توقیف اموال نموده که کارشناس 

به شرح ذیل ارزیابی نموده:
1 - تعداد یکصد عدد روسری زنانه از نوع ساتن و نخی و حریر کیپوردار جمعا مبلغ: 5000000 ریال. 2 - تعداد چهل عدد کاپیشن مردانه در انواع مختلف هر عدد 200000 
ریال و جمعا 8000000 ریال. 3 - تعداد یکهزار عدد بلوز زنانه و مردانه در سایزها و رنگ های مختلف و در انواع بافتنی و پارچه ای و غیره همگی نو به صورت درهم و یکجا و هر 
عدد 55000 ریال و جمعا 55000000 ریال. 4 - تعداد چهار دستگاه یخچال فریزر خانگی با مارک های امرسان، آزمایش، جنرال استیل و آزمایش همگی به رنگ سفید و ارتفاع 
1/30 متر دست دوم جمعا به مبلغ 5000000 ریال. 5 - تعداد ده تخته فرش ماشینی 12 متری همگی دست دوم و سلم شست و شو شده جمعا به مبلغ 6000000 ریال. 6 - 
تعداد سی عدد لباس زنانه در انواع مختلف و کیپور دار مجلسی و غیره و سایزهای مختلف -نو- جمعا به مبلغ 5000000 ریال. ۷- تعداد ده دستگاه تلویزیون رنگی با مارک های 
سه دستگاه سامسونگ 24 اینچ، یک دستگاه سایران، یک دستگاه آریا، یکدستگاه ناسیونال، یکدستگاه اوناسیس، همگی 24 اینچ و یکدستگاه صنام 14 اینچ و یکدستگاه ناسیونال 
و یک دستگاه پارس 14 اینچ رنگی جمعا 10 دستگاه کلا دست دوم که تعداد ۷ دستگاه 24 اینچ و سه دستگاه 14 اینچ می باشد جمعا به مبلغ: 4000000 ریال. 8 - تعداد پنج 
عدد کمد ایستاده - دو تا چوبی و سه تا آلومینیومی همگی دست دوم جمعا مبلغ 1500000 ریال. 9 - تعداد 5 عدد کابینت زمینی فلزی سفید رنگ سه درب هر کدام حدود 

1/5 متر جمعا 3000000 ریال. جمع کل اموال فوق الذکر مبلغ 92500000 ریال برآورد می گردد. 
که مقرر گردیده اموال فوق الذکر در تاریخ 95/9/1۷ ساعت 9/30  الی 10 صبح به آدرس قم، خ ساحلی، جنب زندان ساحلی، دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق 
مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده 
بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید 
ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات 

بیشتر به واحد مراجعه نمائید. 
حسن کاظمی - دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم



 

5 علمی و سلامت 

سینوزیت را در خانه درمان کنید

 کدام سینوزیت ها نیازمند جراحی هستند؟
یک متخصص گوش، حلق و بینی بیان کرد: با راهکارهایی ساده ای از جمله 

استنشاق بخار آب می توان سینوزیت های مزمن را در خانه درمان کرد.
محسن نراقی متخصص گوش، حلق و بینی و عضو هیئت علمی دانشگاه علوم 
پزشکی تهران ؛ درباره درمان بیماری های مزمن و حاد سینوسی، بیان کرد: در صورت 
درمان نشدن این این بیماریها با درمان های دارویی و طبی، جراحی آندوسکوپیک 

سینوس انجام می شود. 
به گفته وی جراحی آندوسکوپیک با توجه به آناتومی فضای پیچیده سینوس ها نیاز 
به مهارت و تجربه بسیار بالایی دارد چرا که کوچکترین اشتباهی آسیب های جدی 

به چشم و مغز وارد می کند. 
این متخصص گوش، حلق و بینی با بیان اینکه اغلب سینوس های حاد با 
درمان های دارویی بهبود می یابند، تصریح کرد: سینوس های مزمن هم معمولا با 
دارو قابل درمان هستند اما درصد کمی از آنها نیاز به جراحی آندوسکوپیک دارند 
که برای این جراحی تشخیص نوع سینوس و معاینه آندوسکوپیک قبل از جراحی 

بسیار حائز اهمیت است. 
وی گرفتگی بینی و پشت حلق را مهمترین علائم سینوزیت مزمن عنوان کرد و 
گفت: درد یکی دیگر از علائم سینوزیت است که در موارد حاد بیشتر بروز می کند. 
لازم به ذکر است که اگر این علائم بیش از 3 ماه تدوام داشته باشند، نوع سینوزیت 

مزمن بوده و باید به پزشک مراجعه شود.
نراقی درباره درمان های خانگی سینوزیت، یادآور شد: استفاده از بخور و استنشاق 
بخار معمولی آب با یک حوله، شستشوی بینی با محلول های نمکی غلظت پائین و 

نوشیدن مایعات زیاد راهکارهای درمان خانگی سینوزیت مزمن و حاد هستند.

مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت؛

آلزایمر و فشار خون در کمین دوستداران
 مواد قندی 

تحقیقات نشان می دهد مصرف زیاد مواد قندی و شیرین احتمال ابتلا به بیمار های 
کلیوی، فشار خون بالا، اختلال حواس و آلزایمر را در افراد افزایش می دهد.

دکتر زهرا عبدالهی مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت ؛ با بیان اینکه 
در حال حاضر بیماری های قلبی عروقی علت مرگ در افراد بالای 30 سال و دومین 
عامل مرگ در افراد 15 تا 59 سال است، گفت: در ایران شیوع دیابت حدود 10 درصد 
گزارش شده است و بر اساس آمار، حدود 50 درصد زنان و 39 درصد مردان 15 تا 

64 سال در کشور دچار اضافه وزن و چاقی هستند.
 وی ادامه داد: طبق بررسی ها میزان مصرف روزانه قند و شکر هر فرد ایرانی روزانه 
66 گرم است در حالی که بر اساس سبد مطلوب غذایی مصرف روزانه قند و شکر 

حدود 40 گرم توصیه شده است. 
عبدالهی ادامه داد: تحقیقات زیادی نشان داده است که سرطان پانکراس، بیماری 
های کیوی، فشار خون بالا، بیمار ی های قلبی، نقرس، آلزایمر از عوارض مصرف زیاد 

مواد قندی و شیرین هستند.
 وی به افزایش مصرف روغن و چربی در کشور اشاره کرد و گفت: افزایش مصرف 
روغن و چربی به ویژه چربی های اشباع از طریق مصرف بی رویه فست فودها و 
غذاهای چرب و سرخ شده موجب افزایش شیوع بیماری های غیر واگیر همچون 

سرطان، دیابت، بیماری های قلبی و عروقی و فشار خون می شوند. 
مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت اضافه کرد: بر اساس مطالعات، سبد 
غذایی مطلوب که در سال 91 لحاظ شد، نشان داد که سرانه مصرف روزانه روغن و 

چربی 46 گرم است که از سبد مطلوب غذایی )معادل 35 گرم( بیشتر است.
 مدیر اظهار داشت:  به منظور فرهنگسازی و ارتقای سطح سلامتی مردم بسیج ملی 
آموزش همگانی تغذیه سالم با شعار کمپین ملی "غذای سالم" با هدف کاهش مصرف 

قند، نمک و چربی از اول دی ماه در کشور اجرا می شود.

عضو هیات مدیره انجمن فیزیوتراپی  :

با رعایت این نکات از کمردردهای پس از 
بارداری پیشگیری کنید

عضو هیات مدیره و روابط عمومی انجمن فیزیوتراپی  گفت :اصولا یک تا دو ماه 
پیش از ورود به بارداری تمرین های مربوط به کمربند لگنی برای تقویت عضلات 

شکمی و پشتی باید انجام شود.
پرهام پارسانژاد  اظهارداشت: انجام کارهای منزل به طور غیر اصولی توسط خانم ها 

می تواند منجر به ایجاد عوارض در سیستم اسکلتی و عضلانی آنها شود. 
وی ادامه داد: انجام کارها و فعالیت های منزل، فعالیت های ساده در وضعیت های 
ثابت مثل غذا درست کردن یا فعالیت های ثابت طولانی مدت در حالت نشسته و 
انجام کارهای سنگین مثل جابه جایی وسایل، احتمال بروز گرفتگی های عضلانی، 
کوتاهی های عضلانی، عدم کارکرد عضلات و احتمال بروز ساییدگی ها در مفاصل و 

از بین رفتن غضروف را تشدید می کند.  
پارسانژاد تصریح کرد: توصیه می شود بانوان خانه دار برای حفظ سلامت سیستم  
عضلانی و اسکلتی خود، روزانه 30 تا 45 دقیقه، فعالیت های ورزشی سبک مانند 
پیاده روی در سطح صاف یا شنای ملایم انجام دهند و از انجام فعالیت های سریع که 

خود می تواند منجر به ایجاد آسیب شوند اجتناب کنند. 
عضو هیات مدیره انجمن فیزیوتراپی اظهار داشت: مراقبت از وضعیت اسکلتی و 
عضلانی بدن در دوره زایمان حائز اهمیت است، اصولا یک تا دو ماه پیش از ورود به 
بارداری تمرین های مربوط به کمربند لگنی برای تقویت عضلات شکمی و پشتی 

باید انجام شود. 
وی عنوان کرد: در زمان بارداری هم باید تحت نظارت فیزیوتراپیست بانوان یکسری 
تمرین های ناحیه کمری و لگنی را انجام دهند تا پس از زایمان که کشیدگی بیش 
از حد در عضلات این نواحی ایجاد می شود، از ضعف و کاهش کارایی عضلات و 

همچنین ایجاد کمردرد ها و بدشکلی در ستون فقرات پیشگیری شود.
 پارسانژاد یادآور شد: توصیه می شود که بانوان تمرین های پیش، حین و پس از 
بارداری را حتما تحت نظر یک فیزیوتراپیست آموزش ببیند تا از بروز اختلالات و 

عوارض ناشی از آن پیشگیری کنند.

مدیر کل دفتر بهبود تعذیه وزارت بهداشت: 

88 درصد مردم کمتر از حد نیاز
 میوه و سبزی می خورند 

مدیر کل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
می گوید، 88 درصد مردم ایران کمتر از حد مورد نیاز سبزی و میوه مصرف می کنند، 

میانگین مصرف شیر نیز در ایران نصف استاندارد جهانی است. 
زهرا عبداللهی هشدار داد: میزان مصرف سبزی، میوه، لبنیات و شیر در بین ایرانیان 
بسیار کمتر از حد مورد نیاز است و بر عکس مصرف روغن و شکر در بین ایرانیان 

بالاتر از حد مجاز است.
وی گفت: بر اساس توصیه سازمان بهداشت جهانی هر فرد در طول روز باید پنچ 
واحد میوه یا سبزی استفاده کند. هر واحد میوه شامل یک سیب یا پرتقال است و هر 

واحد سبزی نیز در حد یک لیوان سبزی است.
مدیر کل دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت تاکید کرد:  آمارها نشان می دهد 88 
درصد مردم کمتر از حد مورد نیاز میوه و سبزی مصرف می کنند و 12 درصد بیش از 

پنج واحد میوه و سبزی در روز مصرف می کنند.
عبداللهی گفت: از نظر مصرف لبنیات نیز هر فرد باید روزانه 250گرم لبنیات مصرف 
کند اما سرانه مصرف لبنیات در بین ایرانیان کمتر از این میزان و حدود 190 گرم 
در روز است. در مورد شیر این وضعیت بدتر است به طوری که هر فرد باید هر سال 
165کیلوگرم شیر مصرف کند در صورتی که هم اکنون هر ایرانی سالانه فقط ۷0 

کیلوگرم شیر مصرف می کند که کمتر از نصف میزان لازم است.
این مقام مسوول ادامه داد: علاوه بر فرهنگ سازی، قیمت مواد غذایی نیز در مصرف 
آن تاثیر دارد، دولت باید یارانه روغن و شکر را قطع یا بسیار کم کند و بخشی از این 
یارانه را به سمت لبنیات و میوه و سبزی و حبوبات و مواد حاوی زیز مغزی ها سوق 

دهد.
عبداللهی گفت: هدف از تغذیه سالم این است که سیری سلولی اتقاق بیفتد و گر نه 
سیری ظاهری و مصرف کالری بیش از حد که به چاقی و اضافه وزن منجر می شود 
نوعی سوء تغذیه و عامل مهم انواع بیماری های غیر واگیر مانند دیابت، بیماری های 

قلبی و سرطان است.
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت می گوید، هم اکنون دولت 
حدود 10 درصد هزینه شکر مصرفی مردم را به صورت یارانه پرداخت می کند 
و از هر کیلو شکر که به قیمت 2300 تومان تولید می شود، دولت 200 تومان 

یارانه می دهد.
عبداللهی افزود: انتظار وزارت بهداشت این است که یارانه شکر و روغن به مواد 
غذایی مفید تر از جمله میوه، سبزی و لبنیات اختصاص یابد تا این مواد مفید با قیمت 

ارزانتری در اختیار مردم قرار گیرد.

محققان از حل معمای علاقه پرندگان دریایی به خوردن انواع پلاستیک خبر دادند.
 به نقل از نشنال جئوگرافی، محققان دریافته اند پرندگان دریایی که علاقه زیادی 
به خوردن انواع قطعات پلاستیکی سرگردان در آبها دارند آنها را همچون مواد غذایی 

کوچک تصور می کنند.
محققان مدتهای طولانی به این نکته عجیب فکر می کردند که چرا پرندگان دریایی 

علاقه زیادی به خوردن انواع پلاستیکهای شناور در اقیانوسها و دریاها دارند.
اکنون نتایج مطالعه ای در ژورنال Science Advances منتشر شده که نشان می 
دهد ذرات پلاستیک شناور در آب برای پرندگان دریایی بویی شبیه مواد غذایی دارند.

تحقیقات صورت گرفته توسط محققان دانشگاه کالیفرنیا در دیویس نشان می دهد 
پلاستیکهای دورریزی که از خیابانها و فاضلاب سر از اقیانوسها درمی آورند همراه 
خود جلبکهایی می آورند که به تدریج بویی شبیه مواد غذایی مورد علاقه پرندگان 
منتشر می کنند. معمولا پرندگانی که حجم زیادی از این مواد پلاستیکی را می خورند 
سرنوشتی جز مرگ ندارند. پیشتر نیز مطالعه ای صورت گرفته بود که نشان می داد 
تقریبا 90 درصد از پرندگان دریایی که در سواحل کالیفرنیا زندگی می کنند انواع ذرات 
پلاستیکی را به عنوان ماده غذایی می خورند. دانشمندان هشدار می دهند همزمان با 
افزایش حجم پلاستیکهای رها شده در اقیانوسها، شمار بیشتری از پرندگانی که از آنها 

به عنوان غذا استفاده می کنند تلف می شوند.

حل معمای پلاستیک خواری پرندگان دریایی
یک پژوهش جدید نشان می دهد کودکانی که دارای 
مشکل تنبلی چشم یا آمبلیوپی)اصطلاح پزشکی برای 
این بیماری( هستند می توانند بینایی خود را با یک بازی 
جدید که توسط شرکت اپل توسعه یافته بهبود بخشند.

 تنبلی چشم یا آمبلوپی )Amblyopia( که در حدود 
سه درصد از افراد را درگیر کرده است، زمانی رخ می دهد 

که چشم در دوره کودکی دید طبیعی نداشته باشد.
این اختلال که معمولاً در یک چشم دیده می شود 
عواملی  اثر  بر  تنبل  چشم  دید  اختلال  دلیل  به 
مانند)دوربینی، نزدیک بینی، یا آستیگماتیسم( انحراف 
چشم )لوچی یا استرابیسم( و یا عدم شفافیت مسیر 
بینایی)ناشی از عواملی نظیر آب مروارید، کدورت قرنیه 

و یا افتادگی پلک( رخ می دهد.
چیزی که در این پژوهش مورد توجه است این است 
که کودکانی که در این پژوهش بیشتر به انجام این بازی 
پرداخته اند در مقایسه با کسانی که تحت درمان های 
استاندارد برای تنبلی چشم قرار گرفتند تنها پس از دو 

هفته بهبودی خود را بازیافتند.
در درمان های استاندارد کودکان می بایست در مدت 
مشخص از پچ های مخصوصی بر روی چشم تنبل 
استفاده کنند و چشم دیگر آنها بسته مانده و فعالیتی 

ندارد.
این یافته ها نشان می دهد که درمان تنبلی چشم ملزم 
به این است که کودک از هر دو چشم خود استفاده کند 
که در درمان با بازی های رایانه ای این امر محقق شده 
و نتیجه بهتر و سریع تری نسبت به درمان با پچ های 

مخصوص دارد.
به گزارش کلینیک مایو حدود 3 درصد از کودکان 

ایالات متحده به تنبلی چشم دچار هستند.
درمان چشم تنبل به کمک پچ های استاندارد کمک 
می کند تا چشم ضعیف تر تحریک شده و به این وسیله 

بینایی آن بهبود یابد.
به گفته محققان این پژوهش اگرچه بیشتر کودکان 
دست  به  را  خود  بهبودی  درمان  این  انجام  از  پس 
می آورند اما این روش همیشه هم ثمربخش نبوده و 
برخی از بچه ها پس از گذشت مدتی مجددا دچار تنبلی 

چشم می شوند.
علاوه بر این، کودکان پس از درمان در استفاده از هر 

دو چشم و تطابق آنها دچار مشکل می شوند.
بنابراین به گفته محققان،  درمانی که کودکان را به 
استفاده از هر دو چشم وادار کند، بهتر از درمانی است 

که در آن تنها از یک چشم استفاده می شود.
در این پژوهش جدید، محققان به صورت تصادفی 
28 کودک مبتلا به تنبلی چشم را تحت درمان استفاده 
از پچ و استفاده از بازی رایانه ای شرکت اپل قرار دادند.

کودکان  داشت  نام   Dig Rush که بازی  این  در 
می بایست به جستجوی طلا می گشتند و همزمان از 

برخورد با موانع موجود در بازی اجتناب می کردند.
کودکان برای انجام این بازی از عینک های مخصوصی 
استفاده کردند که بر بینایی آنها تاثیر می گذاشت. در 
این بازی چشم قوی تر بعضی از عناصر بازی)مانند سبد 
خرید طلا( را با کنتراست پایین می دید، در حالی که 
چشم ضعیف تر عناصر دیگر )مانند کارکنان معدن( در 
کنتراست بالا را مشاهده می کرد و هر دو چشم عناصر 
پس زمینه مانند سنگ ها و صخره ها را در کنتراست 

بالا می دیدند.

کودکانی که در گروه بازی اپل قرار داشتند، به مدت 
دو هفته و پنج روز در هفته و هر بار یک ساعت به انجام 
این بازی پرداختند و کسانی که در گروه درمان چشم 
با پچ های مخصوص قرار داشتند، هفت روز در هفته و 
به مدت زمان دو هفته و هر بار دو ساعت از این پچ ها 

استفاده کردند.
پس از گذشت دو هفته، کودکانی که در گروه بازی 
رایانه ای بودند تواستند تا به طور متوسط   1.5 خط 
بیشتر از جدول حروف بینایی سنجی را نسبت به قبل 

بخوانند.
در حالی که گروه دیگری که با پچ های استاندارد 
درمان شده بودند تنها توانستند تا 0.۷ از خطوط این 

جدول را نسبت به دوره پیش از درمان بخوانند.
در نتیجه درحدود 40 درصد از کودکانی که در گروه 
بازی اپل قرار داشتند به بینایی 32/20  بینایی یا بیشتر 
)که دید نزدیک نرمال است( رسیده که این میزان در 

کودکان گروه دیگر ۷ درصد بود.
پس از گذشت دو هفته، کودکانی که در گروه درمان 
با پچ قرار داشتند، درمان خود را تغییر داده و به مدت 
دو هفته از بازی رایانه ای اپل استفاده کردند. نکته جالب 
توجه این است که پس از گذشت چهار هفته بینایی آنها 
نیز بهبود یافت و هیچ تفاوتی در بینایی بین دو گروه 

مشاهده نشد.
با این حال، هنوز هم مشخص نیست که بهبود بینایی 
در کودکانی که با این بازی درمان شدند برگشت پذیر 
است یا خیر اما به گفته محققان این پژوهش برای 
مشخص شدن آن نیازمند انجام پژوهش های بیشتری 

هستیم . 

محققان موفق به توسعه یک فناوری جدید شدند که با استفاده از استون موجود 
در بازدم افراد آن و بدون نیاز به گرفتن نمونه خون از بیمار، بیماری دیابت را 

تشخیص دهد.
 دیابت معمولا از طریق آزمایش خون دردناک و تهاجمی تشخیص داده می شود 
اما اگر تحقیقاتی که در حال حاضر در دانشگاه آکسفورد در حال انجام است به 
نتیجه برسد، بیماران می توانند بدون نیز به روش های تهاجمی و درناک و تنها با 
استفاده از یک تست تنفس ساده از وضعیت خود در زمینه ابتلا یا عدم ابتلا به دیابت 
مطلع شوند. پروژه های قبلی نشان می دهد که سطوح بالای ایزوپرن در تنفس افراد 
می تواند نشان دهنده ابتلای آنها به دیابت باشد اما در این پژوهش جدید محققان 
از "استون acetone" موجود در بازدم، که یک شاخص برای دیابت است کمک 
گرفته اند. در تنفس ما همچنین ترکیبات مختلف دیگری وجود دارد که بیانگر این 
بیماری است. دستگاه کوچک دستی و قابل حمل تیم دانشگاه آکسفورد به اندازه 
کافی جمع و جور بوده و می تواند در مطب پزشکان به طور منظم مورد استفاده قرار 

گیرد. این دستگاه با بهره گیری از یک پلیمر جاذب، استون موجود در بازدم را به دام 
انداخته و پس از آن به یک حفره نوری در داخل دستگاه می فرستد.

در این دستگاه یک لیزر نزدیک مادون قرمز برای اندازه گیری مقدار استون در 
تنفس فرد وجود دارد که اگر میزان استون در تنفس فرد بالا باشد به وی هشدار 
خواهد داد. در آزمایش های آزمایشگاهی بر روی داوطلبان انسانی، صحت تشخیص 

این دستگاه کوچک به دقت و درستی یک دستگاه طیف سنج جرمی بزرگ بود.
پیشتر نیز محققان دانشگاه کمبریج از یک تست تنفسی تشخیص ایزوپرن 
بجای آزمایش قند خون برای تشخیص هیپوگلایسمی استفاده کردند. این گروه 
از محققان کشف کردند که در هوای بازدمی افرادی که دچار افت شدید قندخون 
می شوند غلظت بالایی از ماده ایزوپرن وجود دارد. خبر خوب برای بیماران دیابتی 
این است که به لطف این پروژه تحقیقاتی، روش استفاده از تست تنفسی می تواند 
جایگزین آزمایش روزانه قند خون شود که با سوراخ کردن سر انگشت به طور روزانه 

همراه است.

ممکن است در آینده نزدیک تشخیص احتمال 
ابتلای افراد به سرطان ریه از طریق بررسی سوابق 
با  آنها و تطبیق اطلاعات آن  اینترنتی  جستجوی 

موقعیت جغرافیایی افراد ممکن باشد.
گروهی از محققان شرکت مایکروسافت معتقدند 
بیماری سرطان  تشخیص  موارد  از  درصد  که 39 
و تومورهای سرطانی را می توان در زمانی زودتر و 
حتی یک سال زودتر انجام داد.آنها با استفاده از سوابق 
جستجوی کاربران در موتور جستجوی بینگ، برای 
شناسایی کاربرانی تلاش کرده اند که مواردی مانند 
این را جستجو کرده اند: به تازگی ابتلای من به سرطان 
ریه تشخیص داده شده است.در ادامه محققان سوابق 
جستجوهای این افراد را برای یافتن مواردی دال بر 
وجود علائم این بیماری در آنها دقیق تر بررسی کرده 
اند. از جمله این سوابق می توان به جستجوی عباراتی 
مانند برونشیت یا درد قفسه سینه اشاره کرد. علاوه بر 

این با بررسی موقعیت مکانی افراد، سابقه قرار گرفتن 
آنها در برابر گاز رادون و همین طور میزان مصرف 
سیگار آنها بررسی شده است.محققان با ترکیب این 
اطلاعات توانسته اند احتمال ابتلای افراد به سرطان 
ریه را با نرخ موفقیت 39 درصد پیش بینی کنند. 
همچنین نرخ تشخیص اشتباه به ازای هر هزار بیمار 
از این طریق تنها یک مورد بوده است. بررسی مذکور 
نشان می دهد به ازای هر صدهزار نفر سه درصد از 
افراد دارای نشانه های ابتلای احتمالی به سرطان ریه 
بوده اند و باید برای مراجعه به پزشک متخصص به 
آنها هشدار داده شود. آنان امیدوارند بتوانند در آینده 
از این روش برای شناسایی به موقع این نوع سرطان 

استفاده کنند.

بازی رایانه ای شرکت اپل برای درمان تنبلی چشم

تست تنفسی برای تشخیص دیابت

پیش بینی سرطان ریه از طریق جستجوی اینترنتی

تیم تحقیقاتی از دانشگاه امپریال کالج لندن و شرکت دی ان ای الکترونیکس نوعی فلش 
یواس بی ساخته اند که از یک قطره خون برای آزمایش "اچ .آی.وی" استفاده می کند.

 این دستگاه سپس یک سیگنال الکتریکی ایجاد می کند که هر رایانه یا دستگاه دستی 
می تواند آن را خوانده و نتیجه را نشان دهد.

بر اساس این تحقیق که در مجله Scientific Reports" "منتشر شده، آزمایش یکبار 
مصرف مذکور در تشخیص میزان ویروس موجود در جریان خون فرد بسیار دقیق بوده 

و می تواند در کمتر از 30 دقیقه نتایج را نشان دهد.
با توجه به رایج بودن فلش های یواس بی، می توان از آن برای بیماران مبتلا به اچ .آی.وی 
به منظور نظارت بر بیماریشان استفاده کرد و همچنین نتایج را برای مدیریت موثرتر 

مبتلایان به این بیماری در مناطق دورافتاده  به کار برد.
فرآیندهای کنونی برای تشخیص میزان ویروس اچ .آی.وی در خون فرد حداقل سه 
روز طول می کشد؛ زیرا نمونه ها باید برای تحلیل به آزمایشگاه ارسال شوند. علاوه بر آن، 
آزمایشات کنونی برای تشخیص وجود ویروس و نه میزان آن طراحی شده اند. تشخیص 

تعداد ویروس ها می تواند به نمایش عملکرد درمان ضد رتروویروسی بپردازد.
به گفته سازمان بهداشت جهانی، حداقل دو میلیون نفر تا سال 2015  به برنامه های 
درمان ضد رترو ویروسی پیوسته اند. این تعداد به میانگین 46 درصد بیماران دریافت کننده 

این درمان در همان سال افزوده شده است.
رویکرد جدید از یک تراشه تلفن همراه استفاده می کند و تنها به میزان بسیار کمی 
خون برای آزمایش نیاز دارد. این نمونه خون بر روی نقطه ای از دستگاه قرار داده شده و 
در صورت وجود ویروس اچ.آی.وی، اسیدیته آن تغییر می کند. این تغییر سپس به یک 
سیگنال الکتریکی تبدیل و به دستگاه ارسال می شود که در نهایت توسط یک برنامه بر 

روی یارانه یا دستگاه دستی قابل خوانش خواهد بود.
محققان برای این تحقیق، 991 نمونه خون را آزمایش کرده و به نرخ دقت 95 درصد 
دست یافتند. میانگین زمان مورد نیاز برای دستیابی به پاسخ در این دستگاه، 20.8 دقیقه 
بود. آنها در حال بررسی برای استفاده از این دستگاه به منظور تشخیص ویروس های دیگر 

مانند هپاتیت هستند.

تشخیص 30 دقیقه ای اچ.آی.وی با یو.اس .بی
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غول مفید خانواده مرکبات!
گریپ فروت سرشار از ویتامین C، فیبر و آب 
است و برای افرادی که در تلاش برای کاهش وزن 

هستند، گزینه ای ایده آل محسوب می شود.
خانواده  عضو  های  میوه  موضوع  که  هنگامی 
مرکبات مطرح می شود، پرتقال و لیمو محبوب ترین 
گزینه ها هستند. اما میوه دیگری نیز در این خانواده 
وجود دارد که اغلب دست کم گرفته می شود. 
فواید  برخی  از  که  است  ای  میوه  فروت  گریپ 

سلامت قابل توجه بهره می برد.
غول مفید خانواده مرکبات!

از  نقل  به  ایران  به گزارش گروه سلامت عصر 
"ارگانیک فکتس"، گریپ فروت به واسطه ویژگی 
های ارتقا سلامت و مبارزه با بیماری خود به عنوان 
»میوه ای از بهشت« شناخته می شود. گریپ فروت 
میوه ای احیاکننده و خوشمزه است که از محتوای 
ویتامین C، یک نوع آنتی اکسیدان، بالایی سود می 
برد. همچنین، این میوه منبع خوبی برای ویتامین 
A، پتاسیم، فولات، تیامین، ویتامین B6، کلسیم، 
آهن، مس، فسفر، منیزم، مواد مغذی گیاهی و 

فلانوئیدها است.
برخوردار  پایینی  از میزان کالری  فروت  گریپ 
است. در ادامه با برخی از فواید سلامت این میوه 

بیشتر آشنا می شویم.
کمک به کاهش وزن

گریپ فروت سرشار از ویتامین C، فیبر و آب 
کاهش  برای  تلاش  در  که  افرادی  برای  و  است 
وزن هستند، گزینه ای ایده آل محسوب می شود. 
ویتامین C موجود در گریپ فروت عملکرد سیستم 
سوخت و ساز بدن را بهبود می بخشد و همچنین 
سوخت و ساز چربی را تنظیم می کند و از این رو، 

به چربی سوزی کمک می کند.
محتوای فیبر و آب گریپ فروت نیز به کاهش 
دردهای گرسنگی کمک می کنند. این میوه می 
تواند به جذب و کاهش نشاسته و قند در بدن کمک 

کند.
پس در رژیم کاهش وزن خود نوشیدن یک لیوان 
آب گریپ فروت یا خوردن نیمی از یک میوه گریپ 

فروت پیش از وعده های غذایی را فراموش نکنید.
تثبیت قند خون

انجمن دیابت آمریکا مصرف گریپ فروت را برای 
افرادی که از دیابت رنج می برند، توصیه می کند. 
این میوه با شاخص قند خون پایین به افزایش 
ناگهانی و شدید قند خون پس از مصرف آن منجر 

نمی شود.
نام  به  که  فروت  گریپ  در  موجود  فلانوئید 
نارینجنین شناخته می شود، حساسیت بدن به 
انسولین را افزایش می دهد و همچنین به حفظ 

وزنی سالم کمک می کند.
افراد مبتلا به دیابت باید روزانه نصف یک میوه 
گریپ فروت را در رژیم غذایی خود بگنجانند تا به 

مدیریت سطح قند خون آنها کمک کند.
نکته: گریپ فروت برای افرادی که داروهای خاص 
مانند استاتین ها و مسدودکننده های کانال کلسیم 

مصرف می کنند، مناسب نیست.
محافظت در برابر سرطان

گریپ فروت به کاهش خطر ابتلا به سرطان های 
معده، روده بزرگ، مثانه، پستان و مری کمک می 
کند. این میوه سرشار از آنتی اکسیدان با رادیکال 
های آزاد، مواد خطرناکی که موجب آسیب سلول 
ها در بدن می شوند و در نهایت مسئول بیماری 
های مرگبار مانند سرطان هستند، مبارزه می کند.

کاهش خطر سنگ های کلیه
با نوشیدن روزانه آب گریپ فروت، شما می توانید 
خطر سنگ های کلیه اگزالات کلسیم را کاهش 
دهید. محتوای بالای اسید سیتریک موجود در 
گریپ فروت به جلوگیری از تشکیل سنگ ها و 
حتی شکستن سنگ های کوچکی که شکل گرفته 
اند، کمک می کند. اسید سیتریک موجب می شود 
تا ادرار محیطی کمتر مطلوب برای شکل گیری 

سنگ ها باشد.
نه تنها برای سنگ کلیه، بلکه گریپ فروت برای 
سلامت کلی کلیه ها نیز خوب است. مطالعه ای که 
در سال 2011 در نشریه Plos One منتشر شد، 
نشان داد که محتوای فلانوئید بالای گریپ فروت 
دارای آثار هیپولیپیدمیک و ضد التهابی است و 
از این رو، به درمان چربی خون، دیابت و عفونت 

ویروس هپاتیت C کمک می کند.
محافظت از سلامت قلب

گریپ فروت سرشار از ویتامین C است و از این رو، 

مصرف آن برای سلامت قلب خوب است. مطالعه ای 
 American Journal که در سال 2015 در نشریه
of Clinical Nutrition منتشر شد، نشان داد، خطر 
ابتلا به بیماری قلبی در افرادی که میوه و سبزیجات 
بیشتری مصرف می کنند 15 درصد کمتر است. 
افرادی که دارای بالاترین سطوح ویتامین C در 
پلاسمای خون خود بودند از نرخ های کاهش یافته 

بیشتر بیماری قلبی برخوردار بودند.
محتوای بالای پتاسیم در گریپ فروت نیز به 
عنوان یک گشادکننده عروق کار می کند که به 
معنای کمک به رگ های خونی و عروق در کسب 
آرامش است. این شرایط به نوبه خود فشار خون را 
کاهش می دهد و خطر حملات قلبی و سکته های 

مغزی کمتر می شوند.
کاهش کلسترول بد

از چندین فلانوئید است.  گریپ فورت سرشار 
هسپریدین یکی از آنها است که به افزایش کلسترول 
خوب )HDL( و پایین آمدن کلسترول بد )LDL( و 

تری گلیسیرید کمک می کند.
بنابر نتایج مطالعه ای که در سال 2006 در نشریه 
 Journal of Agricultural and Food Chemistry
منتشر شد، تنها با خوردن یک گریپ فروت در روز 
می توانید به کاهش سطوح کلسترول بد به میزان 
15.5 درصد و تری گلیسیرید به میزان 2۷ درصد 

کمک کنید.
فیبر محلول در گریپ فروت از ورود کلسترول به 

جریان خون طی فرآیند گوارش جلوگیری می کند 
که این شرایط مانع از سخت شدن رگ ها شده و 
خطر بیماری های قلبی عروقی و فشار خون بالا را 

کاهش می دهد.
تقویت سیستم ایمنی بدن

گریپ فروت به تقویت سیستم ایمنی بدن کمک 
می کند و مشکل عفونت های مکرر و سرماخوردگی 
ها را کاهش می دهد. ویتامین C موجود در گریپ 
فروت به عنوان یک آنتی اکسیدان طبیعی عمل 
می کند و با رادیکال های آزاد مبارزه می کند. این 
شرایط به بدن در ایجاد مقاومت در برابر پاتوژن ها 
)عوامل بیماری زا( که موجب سرماخوردگی و دیگر 
بیماری های عفونی می شوند، کمک می کند. 
همچنین، این ویتامین می تواند به کوتاه کردن دوره 
بیماری و کاهش شدت نشانه های بیماری های 

عفونی کمک کند.
ویتامین C در حفظ و نگهداری از بافت همبند 

سالم و کمک به بهبود زخم نیز نقش دارد.
افزون بر این، گریپ فروت به کاهش التهاب در 
بدن کمک می کند که برای افراد مبتلا به بیماری 
هایی مانند آسم، استئوآرتریت و آرتریت روماتوئید 

می تواند مفید باشد.
بهبود سلامت پوست

 C از آنجایی که گریپ فروت سرشار از ویتامین
است، مصرف آن برای سلامت پوست نیز مفید 
است. این ویتامین برای تولید کلاژن ضروری است 

که به حفظ نرمی و انعطاف پذیری پوست کمک 
می کند.

ماهیت آنتی اکسیدانی ویتامین C با پیری سلولی 
در بدن که به واسطه رادیکال های آزاد مضر کلید 

می خورد، مبارزه می کند.
افزون بر این، ماهیت اسیدی گریپ فروت به محو 
شدن لکه های پوستی به واسطه کاهش تولید بیش 

از اندازه رنگدانه پوستی کمک می کند.
پتاسیم موجود در گریپ فروت از پوست در برابر 
پرتوهای مضر فرابنفش خورشید محافظت می کند 
که این شرایط نشانه های پیری زودرس مانند چین 

و چروک ها و لکه های سن را کاهش می دهد.
پس به طور مرتب آب گریپ فروت تازه بنوشید 
تا از پوستی خوب و سالم بهره مند شوید. برای لایه 
برداری پوست می توانید ماسکی متشکل از آب 
نصف یک گریپ فروت، یک قاشق غذاخوری عسل، 
و نصف فنجان آرد جو دو سر تهیه کنید. این ماسک 
را روی صورت خود بمالید و اجازه دهید تا خشک 
شود و سپس با دست مرطوب آن را پاک کنید. از 

این ماسک هفته ای یک بار استفاده کنید.
مبارزه با بیماری لثه

ویتامین C برای برخورداری از لثه هایی سالم 
ضروری است که دندان های ما را محکم سر جای 
خود نگه می دارند. از آنجایی که گریپ فروت منبع 
خوبی برای ویتامین C است، نقشی کلیدی در 

مبارزه با بیماری لثه ایفا می کند.
 Britishمطالعه ای که در سال 2005 در نشریه
Dental Journal منتشر شد، نشان داد که مصرف 
روزانه گریپ فروت خونریزی لثه را در میان افرادی 
که از بیماری لثه رنج می بردند، کاهش داد. این 
شرایط به واسطه افزایش سطوح ویتامین C در آنها 

رخ داد که به ترمیم لثه کمک می کند.
تنها کافی است روزانه یک یا دو عدد گریپ فروت 
را در رژیم غذایی خود بگنجانید تا از بیماری لثه 
پیشگیری کرده و حتی آسیب های ناشی از آن را 

بهبود ببخشید.
پاکسازی کبد

گریپ فروت منبعی سرشار از ویتامین C و آنتی 
اکسیدان ها است و به پاکسازی و سم زدایی کبد 
اکسیدان  آنتی  گلوتاتیون، یک  کند.  کمک می 
قدرتمند، در خنثی سازی رادیکال های آزاد و کمک 

به سم زدایی فلزات سنگین از کبد نقش دارد.
مواد مغذی گیاهی به نام لیمونوئیدها که در گریپ 
فروت یافت می شوند به دفع ترکیبات سمی از 
کبد به وسیله افزایش محلولیت آنها در آب کمک 
می کنند. افزون بر این، ترکیب فلانوئیدی که به 
نام نارینجنین شناخته می شود به کبد در چربی 
سوزی به جای ذخیره آن کمک می کند. تجمع 
چربی در کبد یکی از دلایل اصلی ابتلا به بیماری 

کبد چرب است.
روزانه نصف لیوان آب گریپ فروت تازه به همراه 
بهبود  را  کبد خود  عملکرد  تا  بنوشید  صبحانه 

ببخشید.



اجتماعی 6

قائم مقام کمیته امداداستان قم خبر داد:

پرداخت هزینه تشرف مددجویان
 به مراسم اربعین حسینی

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره(استان قم گفت : زیارت عتبات عالیات برای 
مددجویان کمیته امداد دور از ذهن و غیر قابل دسترس نیست و کمیته امداد در سالهای 
دکتر سید علی موسوی قائم مقام کمیته امداد استان قم و سرپرست مدیریت امور 
فرهنگی این نهاد در قم در رابطه با جزئیات این سفر زیارتی و رویکرد این نهاد برای 
حضور مددجویان تحت حمایت کمیته امداد در مراسم اربعین حسینی بیان کرد : 
همانطور که در آموزه های دینی به زیارت روز اربعین تاکید شده است نباید از تاثیر بسیار 
عمیق و معنوی آن غافل شد. وی تصریح کرد : در سالهای اخیر شاهد حضور میلیونی 
شیعیان در حماسه¬ی عظیم زیارت اربعین هستیم و این حرکت مردمی، صلابت ایمان 
و قوت اراده¬ی شیعیان را به رخ جهانیان کشیده و زائرین حضرتش، با گرامیداشت این 
روز الهی، ثابت می¬کنند که صادقانه در دفاع از ولایت اهل بیتعلیهم¬السلام و عمل به 
دستورات آن بزرگواران، در ادامه¬ی راهی که حضرت سید¬الشهداعلیه¬السلام با فریاد 
"هیهات منا الذّله" اعلان فرمودند، پیش می¬روند و مددجویان تحت حمایت این نهاد 
هم از این قاعده مستثنی نیستند و محرومیت و نیاز اقتصادی و مالی موجب نخواهد شد 
که زیارت عتبات عالیات برای آنها دور از ذهن و غیر قابل دسترس باشد. قائم مقام کمیته 
امداد قم تشکیل ستادهای اربعین و برنامه ریزیهای منسجم کمیته امداد را خاطر نشان 
و اظهار کرد : به منظور ایجاد هماهنگی لازم و پیگیری مجدّانه امور، ستاد زیارت اربعین 
در اداره کل کمیته امداد استان با حضور أعضای ذیربط تشکیل گردید که با تعامل 
لازم با "ستاد استانی اربعین حسینی" برای توسعه تسهیلات برای تشرّف مددجویان 
به زیارت اربعین اقدامات خوبی شده و حتی با استانهای مرزی نیز هماهنگی های لازم 
انجام گرفته است. وی چنین سفرهایی را اثر گذار و تعالی بخش عنوان کرد و گفت : 
حضور مددجویان تحت حمایت این نهاد برای آنها لازم است و اگر فقط پیاده روی و 
زیارت را مد نظر نداشته باشند و تلاش کنند تا به حقیقت وجودی امام و عمق واقعه 
عاشورا و کربلا پی ببرند به کمال و تعالی خواهند رسید. موسوی افزود : مسابقه ای از دل 
نوشته ها و عکسهای مددجویان برای این اتفاق عظیم فرهنگی طراحی شده است که 
به برگزیدگان آن نیز هدایای نفیسی از طرف کمیته امداد مرکز تقدیم خواهد شد. قائم 
مقام کمیته امداد استان قم تصریح کرد : در راستای تشرف مددجویان متقاضی شرکت 
در مراسم معنوی اربعین حسینی ، کمیته امداد صرفا کمک هزینه سفرشان را پرداخت 
می کند. وی تاکید کرد : اعزام مددجویان بر اساس تقاضای آنها می باشد و هیچگونه 
محدودیت و اولویتی برای تشرف آنها وجود ندارد. قائم مقام کمیته امداد قم در خاتمه  
با اشاره به اینکه در سالهای گذشته هم تعدادی از مددجویان از فیض زیارت حرم مطهر 
حضرات معصومین )ع( در کشور عراق بهره مند شده اند گفت: علاوه بر مددجویانی که 
در مراسم اربعین حسینی شرکت خواهند کرد ،در حال حاضر نیز کاروانی از مددجویان 
امداد قم متشکل از یک گروه 40 نفره که عمری را در انتظار زیارت حضرت اباعبدا... 
الحسین )ع( روزشماری می کرده اند توسط این نهاد ، به زیارت عتبات عالیات اعزام 
شدند. وی افزود: سفر کاروانهای  اعزامی ۷ روزه می باشد که دو روز در نجف اشرف ، دو 
روز نیز در کربلای معلی و یک روز در کاظمین اقامت خواهند داشت. وی ضمن قدردانی 
از مردم و نیکوکاران که همیشه در کارهای خیر پیشگام بوده اند گفت : مردم نیکوکار 
استان ، خیران ، حامیان طرح اکرام و مؤسسات خیریه استان می توانند کمکهای اهدایی 
و نذورات خود را به منظور تأمین تمام یا بخشی از هزینه سفر زیارتی مددجویانی که 
در حسرت زیارت عتبات عالیات می باشند از طریق سامانه *88۷۷*025# اقدام کنند.

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم  خبرداد

سه فوتی در تصادف های هفته گذشته قم 
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: بر اثر تصادف های یک 

هفته گذشته این استان، سه تن کشته و 49۷ تن مصدوم شدند. 
محمدرضا حسنی افزود: در حادثه واژگونی یک دستگاه خودروی سمند که در 
کیلومتر 20 محور قم - سلفچگان رخ داد، یک تن کشته شد و 2 تن دیگر مصدوم شدند. 
وی اضافه کرد: مصدومان این حادثه که ساعت هفت صبح روز 20 آبان ماه جاری 
اتفاق افتاد، پس از دریافت اقدام های اولیه درمانی، با 2 دستگاه آمبولانس به مرکز 
درمانی قم منتقل شدند. وی هم چنین گفت: ساعت 15 روز 19 آبان ماه جاری، 
واژگونی یک دستگاه وانت در جاده قمرود به قم منجربه فوت یک تن و مصدومیت 2 
تن دیگر شد.حسنی ادامه داد: در حادثه دیگری که 21 آبان ماه امسال در کمربندی 
امام علی)ع( رخ داد، در تصادف وسیله نقلیه با عابر، آقا 6۷ ساله جان باخت.وی با اشاره 
به ماموریت های مرکز اورژانس 115 قم از 15 تا 22 آبان ماه جاری، بیان کرد: در این 
مدت هفت هزار و 519 تماس با این مرکز برقرار که منجر به انجام یک هزار و 529 
ماموریت شد.وی افزود: 450 مورد از این ماموریت ها مربوط به حوادث ترافیکی با 49۷ 
مجروح بود که 1۷2 تن از مصدومان به صورت سرپایی درمان و 322 تن نیز به مراکز 
درمانی منتقل شدند.رئیس مرکز اورژانس 115 قم بیان کرد: 324 مورد از ماموریت 
ها معادل ۷2 درصد و 345 تن از مصدومان معادل 69 درصد مربوط به موتورسیکلت 
سواران بوده است.وی در ادامه به مسمومیت های ناشی از استنشاق گاز مونوکسیدکربن 
در قم اشاره کرد و گفت: 21 آبان ماه جاری، یک تن، آقا 45 ساله به دلیل مسمومیت 
ناشی از استفاده از وسایل گرمایشی ناایمن )استفاده از ذغال درون چادر( در جاده قم 
– تهران جان باخت.از ابتدای فصل سرما تاکنون، 23 تن در قم به علت استنشاق با گاز 
مونوکسیدکربن مسموم شده اند که 16 تن به مراکز درمانی منتقل و 6 تن به صورت 
سرپایی درمان شده اند، یک نیز فوت کرده است.وی اضافه کرد: مونوکسیدکربن گازی 
بدون رنگ و بو است و فردی که دچار مسمومیت می شود در ابتدا علایمی ندارد، ولی 
با گذشت زمان و افزایش استنشاق گاز، علایم در فرد ظاهر می شود.حسنی گفت: 
علائم این مسمومیت ابتدا سردرد، تهوع و استفراغ است که به تدریج افزیش می یابد و 
حالت خواب آلودگی، اختلال و در موارد شدید با کما، تشنج و مرگ همراه خواهد بود.

وی اضافه کرد: نخستین اقدام در مواجهه با افراد مسموم انتقال آن ها به فضایی باز و 
تماس با اورژانس 115 است.وی با بیان این که اگر فرد هنگام مسمومیت در خواب باشد 
عوارض شدیدی برای وی به وجود می آید، گفت: به طور حتم اگر مدت زمانی که فرد 
در معرض گاز است طولانی شود، ممکن است بعد از احیا آسیب ها و عوارضی برای فرد 
در سیستم عصبی، قلب و عروق بروز کند.رئیس مرکز اورژانس 115 قم افزود: در برخی 
موارد شدت مسمومیت به اندازه ای است که امکان ارائه خدمات وجود ندارد و فرد دچار 

آسیب های شدید و غیرقابل جبران می شود.

آغاز مسابقه های سراسری قرآن 
وزارت جهاد کشاورزی در قم 

 بیست و هشتمین دوره مسابقه های سراسری قرآن وزارت جهاد کشاورزی، روز شنبه 
طی مراسمی با حضور جمعی از قاریان و حافظان قرآن کریم در سالن اجتماعات مجتمع 

فرهنگی ولایت قم آغاز به کار کرد. 
مدیرکل آموزش عقیدتی وزارت جهاد کشاورزی در حاشیه این مراسم در گفت و گو 
با خبرنگار ایرنا، ارتقاء بینش و تفکر قرآنی و هم چنین ترویج افکار دینی در بین کارکنان 
وزارت جهاد کشاورزی و خانواده های آنها را از جمله اهداف برگزاری این مسابقه ها 
برشمرد. حجت الاسلام والمسلمین عباس خاک در تبیین چگونگی برپایی این دوره از 
مسابقه ها، اضافه کرد: پس از انجام مرحله مقدماتی مسابقه حفظ، ترتیل، قرائت، اذان و 
تفسیر در بین 25 هزار تن از کارکنان سازمان های جهاد کشاورزی در استان های کشور 
طی پنج ماهه گذشته، 500 تن برای شرکت در مرحله کشوری برگزیده شدند.  وی با 
بیان این که مرحله نهایی این مسابقه ها به مدت 3 روز در شهر مقدس قم برگزار می 
شود، افزود: حدود 100 تن جزو برگزیدگان اول تا سوم هر رشته ای انتخاب می شوند 
و از آنها تقدیر به عمل خواهد آمد. وی هم چنین با بیان این که استان خراسان رضوی 
با 25 شرکت کننده بیشترین تعداد را در این دوره به خود اختصاص داده است، تعداد 

شرکت کنندگان قمی را 14 تن ذکر کرد.

محیط بان استان قم :

ایجاد حساسیت برای مدیریت دریاچه نمک 
ضروری است

محیط بان استان قم با تأکید بر اینکه ایجاد حساسیت در جامعه برای مدیریت دریاچه 
نمک استان قم ضروری است، گفت: گرد و غبار ناشی از دریاچه نمک قم یک چهارم 

جمعیت کشور را تحت تاثیر قرار می دهد.
  احمد بحری با اشاره به اینکه گرد و غبار ناشی از دریاچه نمک قم یک چهارم جمعیت 
کشور را تحت تاثیر قرار می دهد، گفت: این دریاچه حدود 200 هزار هکتار مساحت 
دارد که به طور مستقیم با استان های سمنان، تهران، قم و مرکزی در ارتباط است و با 
تعدادی از شهرها و استان های دیگر نیز به طور غیر مستقیم ارتباط دارد.این محیط بان 
استان قم با بیان اینکه باید پیگیری حق آبه این دریاچه با جدیت صورت گیرد، گفت: 
احداث سد و کشاورزی غیر اصولی باعث کاهش حق آبه و تبدیل آن به کانون گرد و 
غبار شده است.بحری از برگزاری همایش دریاچه نمک قم تا دو ماه آینده خبر داد و 
گفت: در این همایش معضلات این منطقه و راهکارهای مقابله با این معضل بررسی 
خواهد شد. این همایش توسط محیط زیست استان قم برگزار می شود.بحری افزود: 
همچنین قصد داریم به منظور حساسیت زایی درباره دریاچه نمک قم کمپینی با کمک 

سمن ها راه اندازی کنیم.
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 اعتماد و صمیمیت در هر رابطه ای با میزان صداقت آدم ها مرتبط 
است. راستگویی ارزشمند است و احساس خوبی در رابطه ایجاد 
می کند. ما انتظار داریم در یک رابطه برمبنای اعتماد و راستی هر 
دو نفر با هم صادق باشند. وقتی یک نفر متوجه شود که دیگری 
چیزهایی را از او پنهان می کند یا راستش را نمی گوید و اطلاعاتی 
از از دسترس او خارج هستند اعتماد به رابطه را از دست می دهد 

و تردیدها آغاز می شوند. 
مطالعات نشان می دهند که هر آدم ممکن است در طول روز 
حداقل یک دروغ کوچک بگوید. دروغ یا پنهان کاری عادت رایجی 
است. بسیار از این دروغ هایی که در زندگی روزمره گفته می شوند 
کوچک و بی ضرر هستند. اما برخی از آدمها هم دروغگوهایی 
حرفه ای هستند و ممکن است با دروغ های کوچک اما مکرر یا 
دروغ های بزرگ به دیگران آسیب بزنند. در روابط مشترکی مثل 
رابطه زناشویی دروغ های مکرر خواه بهانه ای برای آن وجود داشته 

باشد یا نه به مرور زمان می تواند به رابطه آسیب جدی وارد کند. 
برای فهم این مساله که چطور دروغ گویی می تواند به ارتباط 
آسیب بزند ابتدا باید به این بپردازیم که چرا یک نفر به شریک 
از مهم ترین دلایل دروغگویی  زندگیش دروغ می گوید؟ یکی 
این است که ما نمی توانیم در کنار دیگران )در این مورد همسر 
و یا حتی دوست( احساس امنیت کنیم و بیان حقیقت برایمان 
دردسرهایی خواهد داشت. ترس از انکار، طرد شدن یا متهم 
شدن باعث می شود که راستش را نگوییم و چرا وقتی می توانیم 
با یک دروغ کوچک از یک مشکل یا سوتفاهم پیشگیری کنیم با 
راستگویی خودمان را دچار مشکل کنیم؟ علاوه بر این گاهی دروغ 
می گوییم چون به این ترتیب می توانیم گناه یا خطای خود را پنهان 
کنیم به ویژه زمانی که می دانیم بیان واقعیت باعث می شود اعتماد 

دیگری در رابطه از دست برود. 
در برابر دروغ

اگر متوجه شوید که همسرتان همه چیز را وارونه بازگو می کند 
یا راستش را نمی گوید بدون شک احساس خوبی نخواهید داشت 
اما فقط این احساس و اعتمادتان نیست که آسیب می بیند. مساله 
مهم این است که در این شرایط اصلا نمی دانید چه باید بکنید؟ 

چه واکنشی مناسب است و یا چطور این ارتباط را ادامه بدهید. 
در یک رابطه سالم آدم ها ترجیح می دهند حتی به جای یک 
دروغ سفید راستش را بگویند. چون بیان حقیقت آنقدرها مشکل 

نیست و یا اگر اشتباهی رخ داده آنقدر به وضعیت رابطه اعتماد دارند 
که بیان اشتباه ترسی ایجاد نمی کند. دروغ به طور کلی استرس 
ایجاد می کند. وقتی دروغ می شنوید احساس می کنید نمی توانید 
رابطه را آنطور که می خواهید شاد پیش ببرید. علاقمندی هایتان 
کم می شود. ممکن است شما هم ترجیح بدهید صادقانه عمل 
نکنید. از رابطه صمیمی اجتناب می کنید و همواره به دیگری شک 
دارید چون تشخیص راست و دروغ برایتان بسیار دشوار  است. اما 
پیش از اینکه به این نتیجه برسید که دروغ می شنوید یا نه باید 
نسبت به این مساله مطمئن شوید. پیش از نتیجه گیری ابتدا باید 

به پرسش پاسخ بدهید که آیا او واقعا دروغ می گوید؟  
در ابتدا همسرتان ممکن است دروغ را انکار کند و یا از پاسخ 
صریح دادن طفره برود. اگر نحوه پاسخگویی او شبیه رفتار معمول 
اگر احساس  باشد.  این می تواند یک نشانه  او نیست  و عادی 
می کنید او از پاسخ دادن طفره می رود موضوع را عوض می کند 
و جواب های صریح نمی دهد و در برابر سوال واضح شما، فقط 
می گوید نمی دانم و دائم آن را تکرار می کند این یک نشانه پنهان 

کاری یا دروغگویی است.
 در اینجا یادآوری این نکته ضروری است که پنهان کاری با 

دروغگویی متفاوت است. شاید او چیزی را بیان نکند اما دروغ 
نگوید. دروغگویی زمانی اتفاق می افتد که حقیقتی وارونه نشان 
داده شود. دلایل پنهان کاری با دروغگویی در بسیاری از موارد 
باهم متفاوت هستند و پاسخ به این پرسش که چرا او چیزی را 
پنهان کرده است با پاسخ به این پرسش که او چرا دروغ می گوید 

بسیار فرق دارد.
نحوه بیان

کسی که دروغ می گوید معمولا با تردید حرف می زند.او ممکن 
است اشتباهات ساختاری در یک جمله داشته باشد و دائم با مکث 
یا ور رفتن با دهانش حرف بزند. تن صدا و نحوه بیانشان با هم 
هم خوانی ندارد و حالت چهره این مساله را به خوبی نشان می دهد. 
اغلب افراد هنگام بیان یک دروغ جلوی دهان یا صورت خود را 
می گیرند و چشم در چشم نمی شوند. یک حرف را چند بار تکرار 
می کنند و به طور کلی حالت و وضعیت همیشگی خود را هنگام 

صحبت کردن ندارند. 
چه واکنشی درست است؟

دروغ به هیچ اندازه ای و در هیچ سطحی جالب نیست اما برخی 
از دروغ ها آسیب بیشتری می زنند. پیش از نشان دادن هر نوع 

واکنشی ابتدا به این فکر کنید که این دروغ چه تاثیری بر شما، 
خود فرد یا دیگران دارد؟

 ـآیا او دروغ گفته تا از خودش در برابر شما یا دیگران محافظت 
کند؟ در این صورت شما به جای متهم کردن او به این فکر کنید 
که چرا نمی شود راستش را به شما گفت و مشکل را خودتان 

حل کنید. 
 ـآیا این دروغ نحوه انتخاب شما را در زندگی تغییر داده است و 
بیشترین تاثیر را روی زندگی شما گذاشته است؟ در این صورت 

باید به این مساله به طور جدی بپردازید و آن را نادیده نگیرید. 
لذت بردن از دروغ

همیشه دروغ ها برای پنهان کاری، محافظت از خود یا نفع ویژه ای 
گفته نمی شوند. بعضی افراد از دروغ گفتن لذت می برند. آنها دروغ 
را به حقیقت ترجیح می دهند.این مساله در موارد شدید یک نوع 
اختلال است و برای بعضی از افراد یک نوع عادت است. این افراد 
به مرور زمان پنهان کردن حقیقت و دروغگویی را تبدیل به سبک 

زندگی شان می کنند.
مثل هر نوع اعتیاد دیگری این مساله هم به دیگران آسیب می زند 
هم به خود فرد دروغگو. نوع دیگر این اختلال زمانی است که 
فرد خودش هم دروغ هایش را باور می کند و بر مبنای آنها زندگی 
می کند. او می تواند داستان هایی ساخته و پرداخته ذهن خود را به 
عنوان یک حقیقت مطرح کند و از شما بخواهد آنها را باور کنید. 
این افراد اصلا برای آزار دیگران این کار را نمی کنند. در این موارد 
بهتر است برای حل مشکل صریحا او را متوجه رفتارش کنید و از 

او بخواهید به یک روانشناس مراجعه کند.
  در همه این موارد مهم ترین کاری که از شما برمی آید ابتدا فهم 
این مساله است که او چرا دروغ می گوید؟ ترس های طرف مقابل 
را بشناسید. او را متهم نکنید اما او را متوجه رفتارش کنید. اثرات 

دروغی را که می گوید به او یادآوری کنید.
بدون قضاوت درباره این مساله حرف بزنید، دلایل او را بشنوید و 
اگر لازم است شما تغییری برای ایجاد یک فضای امن ایجاد کنید 
این کار را انجام بدهید برای ایجاد یک رابطه امن و قابل اعتماد هر 

دو باید تلاش کنید.
اگر در شنیدن دروغ سهمی دارید و این مساله ناشی از رفتار 
شماست، خودتان را تغییر بدهید. اگر دروغ ها ناشی از اختلال روانی 

یا عادت هستند برای حل مشکل از رفتار درمانی کمک بگیرید. 

این روزها خیلی ها داد می زنند؛ پدر سرِ فرزندش و 
پسر سرِ مادرش، راننده تاکسی سرِ هم کیشِ خودش 
و مدیر سر کارمندش. صدای فریاد و خشم بیش از 
همیشه به گوش می رسد؛ فریادهایی که یکی از آن ها 
فریادهای تاهل است. افراد متاهل این روزها بیش از 

افراد مجرد خشونت می ورزند.
این نتیجه پژوهشی است که چندی قبل در فصلنامه 
علمی-پژوهشی اقتصاد و مدیریت شهری منتشر شد. 
دکتر طباطبایی مدیرمسئول این فصل نامه به دنبال 
رکورددار  تهران  گفته  منتشرشده  پژوهش های 
خشونت شهری است و از سوی دیگر متاهل های 

نقش بیش تری در این خشونت ها دارند.
از  را در حالی می شنویم که همیشه  این گفته 
بزرگ ترها شنیده ایم که ازدواج می تواند آغازِ آرامش 
باشد، حالا چطور است که پژوهشی از بیش تر بودن 

خشونت میان متاهل ها سخن گفته؟
البته پیش از این ما بارها از خشونت خانگی و در 
ذیل آن خشونتِ مردان علیه زنان در خانواده باخبر 
بوده ایم؛ مثلا آن که در آمار اخیر مسئولان گفته شده 

66 درصد زنان متاهل قربانی خشونت هستند.
افزایش  از  بارها  اخیر  سال های  در  ما  همچنین 
خشونت در جامعه و به ویژه در شهر تهران سخن 
قتل های  خانگی،  خشونت های  افزایش  گفته ایم. 
ناموسی، جراحت با سلاح سرد و غیره گوشه ای از 

نگرانی های اجتماعی در این باره بوده است.
اما آیا همه این ها تاهل را زیر سایه سنگین خشونت 

قرار داده؟
مهدی مسلمی فر روان شناس و مشاور معتقد تاهل 
به خودیِ خود زیر بار اعمال رفتارهای خشونت آمیز 
و  اضافه  تکلیف های  مشکلات،  این  بلکه  نرفته 
انتخاب های اشتباه همسر هستند که منجر به حل 
نشدن مسائل توسط متاهل ها و درنتیجه دست زدن 

به خشونت شده است.
این مشاور خانواده در ادامه گفت: اگر از مشکلاتی 
مانند مشکلاتِ خلقی در افراد بگذریم، ریشه خشونت 
به عدم حل مسئله برمی گردد. وقتی یک فرد توانایی 
حل مسائل پیرامون را در خودش نبیند دست به 

خشونت خواهد زد.
به اعتقاد مسلمی فر از آن جایی که یک فرد متاهل 
مسائل  نتیجه  در  و  بیش تر  مشکلات  معرض  در 
حل نشده بیشتری است حلِ مسئله برایش پررنگ تر 
خواهد بود؛ او در پیِ حل نشدن مسائل در معرض 

فشار عصبی و تنش بیش تری از بقیه خواهد بود.
این کارشناس با اشاره به فشارهایی که روی افراد 
متاهل می آید ادامه داد: فشارهای روی او گاهی به 
شکلِ پرخاش و اعمالِ خشونت به دیگری درمی آید 
و گاهی نیز به بیماری های روان-تنی در فرد تبدیل 
می شود. وی  همچنین معتقد است که از این گذشته 

فرد متاهل تعهدات بیش تر و قراردادهای اجتماعی 
بیش تری دارد؛ او به رعایت چیزهای بیش تری مجبور 

است.
به گفته او با این تفاسیر ممکن است این سئوال 
مطرح شود که اگر ازدواج و تاهل تا این اندازه تلخ 

است، آیا بهتر نیست که تجرد را انتخاب کنیم؟
مهدی مسلمی فر در پاسخ به این سئوال توضیح داد: 
در پاسخ به این سئوال باید گفت که پذیرفتن تکلیف 
ازدواج در برابر و در معادله ای دوطرفه مزایای زیادی 
دارد. هر تکلیف باعث می شود چیزهایی را از دست 
بدهیم اما در ازای آن در بلند مدت سرمایه اجتماعیِ 

بیش تری کسب می کنیم.
وی گفت: در تمام دنیا تجربه نشان داده که اکثر 
کسانی که جایگاه های بهتر اجتماعی دارند متاهل 

هستند.
وی همچنین با طرح این سئوال که "اما چرا گاهی 
ازدواج به بن بست هایی مانند افسردگی و خشونت 

می رسد؟" به خشونت بار شدن تاهل اشاره کرد.
وی گفت: ازدواج شراکتی است که نمی توان آن 
را به هم زد. در این شراکت لازم است همه جوانب 
کار سنجیده شود. اگر در این شراکت همسانی های 
جنسی و فرهنگی و اقتصادی وجود نداشته باشد 
عاقبت خوبی در انتظارش نیست. این روان شناس 
توضیح داد: در جامعه ما به دلیل مسائل مختلف 

انتخاب یک شریک دشوارتر شده است. جامعه مدرن 
دیگر مانند جامعه سنتی از ازدواج حمایت نمی کند 
و همین می تواند مشکلات جدیدی در میان افراد 
متاهل شکل دهد. البته این بدان معنا نیست که 
بگوییم یک فردِ متاهل لزوما فردی است که خشن 
باشد. مسلمی فر همچنین گفت: اما شما هرچقدر در 
جامعه ای زندگی کنید که مشکلات و تکلیف های 
بیش تری بر گردن افراد بیاندازد، بر روی ازدواج نیز 

اثر خواهد گذاشت.
با این حال این کارشناس در نظر دارد که آموزش های 
پیش از ازدواج می توانند نقش مهمی ایفا کنند که 
البته آن هم در ایران به یکی دو مورد محدود شده یک 
زن و مرد موقعیت  جدیدشان را نمی شناسند؛ نه تنها 
آن ها بلکه خانواده های آن ها نیز نقشِ جدید آن ها به 

عنوان عروس یا داماد را نمی شناسند.
این مشاور خانواده همچنین در ادامه اظهار کرد: 
ما در جامعه شاهد افراد متاهلی هستیم که هیچ 
تفاوتی با افراد مجرد در عملکرد و سبک زندگی 
ندارند. فرد متاهل خودش باید سال ها سختی بکشد و 

ویژگی های تاهل را دریافت کند.
وی با اشاره به اینکه افراد در جامعه ایران پاداش هایی 
غیرمستقیم دریافت می کنند توضیح داد: فرد متاهل 
به طور  آن هم  بگیرد؛  پاداش هایی  در جامعه  باید 
مستقیم. در جوامع دیگر افراد در برابر تشکیل خانواده 

پاداش هایی مستقیم دریافت می کنند اما این پاداش ها 
در ایران غیرمستقیم و بی فایده است.

مهدی مسلمی فر همچنین ادامه داد: خشونت های 
موجود در جامعه نیز در خانواده و افراد متاهل طبیعتا 
اثرگذار است. نه تنها خشونت های سطح جامعه بلکه 
خشونت در قوانین نیز می توانند یک زوج را تحتِ 

تاثیر قرار دهد.
به گفته این کارشناس ذهن آدم ها به طور طبیعی 
در حالتی است که مشکلات و رنج ها را به دیگران 
نیز تعمیم می دهد، مثلا اگر فرد ببینند که دوست 
یا همکارش رفتار یا ادبیاتی خشن دارد با خودش 
می گوید او نیز چنین است و با این توجیه خود نیز 
اعمال خشونت خواهد کرد. این کارشناس در نهایت 
این خشونت را متاثر بالادست نیز می داند. مثلا اگر 
فردی ببینند که قدرتِ حاکم در جایی خشونتی 
اعمال کرده روی او نیز با این سئوال که پس چرا 

فلان جا چنین اتفاقی افتاد اثر خواهد گذاشت.
افزایش خشونت در جامعه و به تبع در میان زوج ها 
اما در شرایطی رخ می دهد که بنا بر شهادت آمار سن 
یک میلیون و 300 هزار مجرد از سن متعارف ازدواج 
گذشته است. اتفاقی که به گفته مهدی مسلمی فر و 
کارشناسان دیگر در پی نگرانی از تکلیف ها و مشکلات 
مختلفی است که می تواند در نهایت ختمِ به خشونت 

شود.

چه واکنشی درست است

آیا باید با همسر دروغگو کنار بیایید؟

ریشه خشونت به عدم حل مسئله برمی گردد

بی طاقتی متاهلان!

قاچاقچی عتیقه در بهارستان پایتخت به دام افتاد

 کشف شیپور تاریخی و قاب فلزی قرآن
سرهنگ کرمی، صبح دیروز از دستگیری یک حامل اشیای عتیقه قاچاق در محدوده 
بهارستان خبر داد. سرهنگ مهدی کرمی رییس کلانتری 109 بهارستان،،  گفت: روز  
جمعه یکی از تیم های گشتی این کلانتری در حال گشتزنی در محدوده استحفاظی خود 
بودند که به رفتارهای فردی که یک ساک بزرگ را حمل می کرد و سعی داشت آن را از 
دسترس دیگران دور نگه دارد مشکوک شدند.  وی افزود: با توجه به حساسیت جغرافیایی 
و احتمال وجود خطر برای شهروندان ماموران به فرد مظنون دستور توقف دادند و بلافاصله 
با هماهنگی های لازم از سوی مقام قضایی دستور بازرسی کیف مذکور صادر شد.  رییس 
کلانتری 109 بهارستان ادامه داد: متهم که سعی داشت با حرف های ضد و نقیض از 
دست ماموران خلاص شود در نهایت مجبور به تمکین شده و در بازرسی از ساک همراه 
وی چندین قطعه اشیای قدیمی و عتیقه شامل یك جلد قرآن، تبرزین، شیپوری از جنس 

شاخ، باد زن دمنده، 2 رشته تسبیح سفالی و یک قاب فلزی قرآن کشف و ضبط شد. 

فرمانده انتظامی استان خوزستان  خبرداد

پایان گروگانگیری در خوزستان با مداخله پلیس
فرمانده انتظامی استان خوزستان گفت:  جمعه شب گذشته هفت نفر که توسط فردی 
معتاد در یک دستگاه اتوبوس به گروگان گرفته شده بودند توسط پلیس آزاد شدند.  سردار 
محمد رضا اسحاقی در تشریح این خبر گفت: جمعه  شب گذشته شخصی معتاد به مواد 
روانگردان شیشه که تحت تعقیب مقامات قضائی قرار داشت، هفت نفر از سرنشینان یک 
دستگاه اتوبوس در مسیر شهر ملاثانی به شوشتر شامل سه مرد، سه زن و یک کودک را 
به گروگان گرفت. وی در ادامه بیان داشت: ماموران بلافاصله به محل حادثه اعزام شدند و 
با همکاری روانشناسان و مسئولان قضائی استان با گروگانگیر به مذاکره پرداختند تا خود 
را تسلیم کند. فرمانده انتظامی استان خوزستان، با اشاره به اینکه خوشبختانه همه گروگان 
ها آزاد شدند، گفت: گروگانگیر در این حادثه با یک قبضه اسلحه گرم یکی از گروگان ها 
را مجروح کرد، که حال وی خوب است و بلافاصله برای مداوا به بیمارستان منتقل شد. 
وی افزود: در ادامه مذاکره، شخص گروگانگیر درخواست یک دستگاه خودرو کرد و تحت 
کنترل پلیس از محل حادثه متواری شد، که اقدامات جهت دستگیری وی ادامه دارد. 
سردار اسحاقی با اشاره به اینکه علت این گروگانگیری هنوز مشخص نیست، اظهار داشت: 
با توجه به اینکه این گروگانگیری در شهر صورت گرفته سعی کردیم عملیات را به بیرون 

شهر هدایت کنیم تا بتوانیم فرد گروگانگیر را دستگیر کنیم.

فرمانده انتظامی استان زنجان خبرداد

کشف و انهدام 60 میلیارد ریال
کالای قاچاق و ممنوعه 

فرمانده انتظامی استان با اشاره به اینکه استان زنجان در مسیر ترانزیت کالای قاچاق قرار 
دارد از کشف و انهدام 60 میلیارد ریال کالای قاچاق خبر داد. 

سرهنگ"علی آزادی"در تشریح این خبر گفت:در راستای تحقق شعار سال که از سوی 
مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( به نام اقتصاد مقاومتی اقدام و عمل نامگذاری شده 
است ماموران انتظامی استان ، بی امان برای مبارزه با قاچاق کالا اقدامات مضاعفی را انجام 
می دهند. وی تصریح کرد : در یك هفته گذشته کارکنان سخت کوش این فرماندهی در 
سطح استان موفق شدند مقادیر قابل توجهی کالای قاچاق و ممنوعه را از قاچاقچیان و 
سودجویان کشف کنند . سرهنگ " آزادی " با اعلام اینکه ارزش کالاهای کشف شده 
توسط کارشناسان بیش از 60 میلیارد ریال اورد شده است اظهار داشت: در راستای 
منویات مقام معظم رهبری کلیه این کالا قاچاق کشف شده با رعایت موارد قانونی منهدم 

و آتش زده شدند . 

تشکیل  از  کشور  حکومتی  تعزیرات  سازمان  رئیس 
باندهایی برای اغفال و فریب دختران در برخی آرایشگاه های 
زنانه خبرداد و تاکید کرد که با این باندها به شدت برخورد 

می شود. 
علیرضا جمشیدی درباره تخلفات آرایشگاه های زنانه و 
آیا هنوز بازرسی از این آرایشگاه ها ادامه دارد یا نه، افزود: 
برخورد با آرایشگاه های متخلف همچنان ادامه دارد چون 
برخی از این آرایشگاه ها حتی با تشکیل باندهایی، دختران 

را فریب می دهند و ایجاد فساد می کنند.
وی ادامه داد: برای مقابله با ایجاد باند برای اغفال دختران، 
بحث پیشگیری گسترده ای داریم و با صنف آرایشگرها 

جلسات متعددی برگزار کرده ایم.
جمشیدی همچنین، استفاده از وسایل آرایشی بهداشتی 

غیراستاندارد و غیربهداشتی و نیز دریافت مبلغی خارج از 
نرخ اتحادیه از مردم توسط برخی آرایشگاه های زنانه را از 

جمله تخلفات بارز این آرایشگاه ها عنوان کرد.
رئیس سازمان تعزیرات حکومتی کشور به این نکته هم 
اشاره کرد که برخی از آرایشگاه های موجود در سطح شهر 

بدون مجوز دایرند.
این مقام مسئول تعزیرات حکومتی درباره این آرایشگاه 
های بدون مجوز اظهار کرد: ما با صنف مربوطه جلساتی 
داشته ایم تا به این دسته از آرایشگاه ها در صورت دارا بودن 
شرایط دریافت مجوز ، پروانه داده شود و درغیر این صورت 

آرایشگاه های فعال بدون مجوز را پلمب کنند.
به گزارش ایرنا ، سازمان تعزیرات حکومتی به دلیل 
افزایش شکایت های مردمی و پرونده های تشکیل شده 

صنف آرایشگاه های زنانه بر آن شد که با اجرای طرحی، 
برخورد قاطع با متخلفان این صنف را در دستور کار خود 
قرار دهد که این موضوع مورد استقبال سایر دستگاه های 

نظارتی قرار گرفت.
این طرح از مهر ماه سال گذشته در قالب اقدام و گشت 

های مشترک آغاز شد.
انجام کارهای غیرصنفی یا تداخل صنفی همچون انجام 
تاتو)خالکوبی(، بوتاکس، پیلینگ) پاکسازی(پوست توسط 
افراد غیر متخصص، گرانفروشی )دریافت وجوه گزاف خارج 
از تعرفه(، استفاده از لوازم آرایشی قاچاق، غیربهداشتی و 
تقلبی که موجب بیماری و آسیب های پوستی بانوان شده 
است از مهم ترین شکایات مردمی علیه صنف آرایشگاه های 

زنانه بوده است.

رئیس پلیس راه استان کرمانشاه گفت: ساعت 1:20دقیقه بامداددیروز یک دستگاه 
اتوبوس بنز حامل زائران شهرستان خدابنده زنجان، به دلیل نامعلومی دچار حریق شد و 

کاملًا در آتش سوخت. 
سرهنگ "فضل الله شیری" اظهار داشت: راننده اتوبوس حامل زائران شهرستان خدابنده 
زنجان حوالی گردنه بید سرخ شهرستان صحنه متوجه وقوع نقص فنی در موتور اتوبوس 
شده و برای بررسی موضوع در پارکینگ حاشیه جاده توقف و با توجه به آتش گرفتن موتور 

اتوبوس، بلافاصله همه زائران و خدمه را از اتوبوس خارج می کند. 
وی افزود: پس از خروج زائران و خدمه، آتش به سابر بخش ها سرایت کرده و اتوبوس 
کاملًا در آتش می سوزد که با حضور عوامل آتش نشانی حریق اطفا شده و علت دقیق 

حادثه کماکان در حال بررسی است. 
سرهنگ شیری خاطرنشان ساخت: خوشبختانه با اقدام به موقع راننده نسبت به پیاده 
کردن زائران از اتوبوس، به کسی آسیب نرسیده است و همه مسافران در سلامت هستند. 
این مقام انتظامی ادامه داد: مسافران اتوبوس با هدایت عوامل پلیس راه بیستون در 
رستوران گردنه بید سرخ اسکان داده شده و پس از آن با تهیه اتوبوس جایگزین به مقصد 
مهران اعزام شده اند.  سرهنگ شیری متذکر شد: تمام اتوبوس ها باید به تجهیزات اطفای 
حریق و چکش های شکست اضطراری شیشه مجهز باشند و این امر چون با جان مردم در 
ارتباط می باشد، خط قرمز پلیس است و با اتوبوس هایی که فاقد چنین تجهیزاتی باشند 

شدیداً برخورد خواهد شد. 

دادستان عمومی و انقلاب شهرستان فردیس گفت که 
باند چهار نفره جعل اسکناس در این شهرستان شناسایی و 

اعضا آن دستگیر شدند. 
به گزارش ایرنا، از دادگستری کل استان البرز، حسن 
جهانشاهلو با اشاره به شناسایی و بازداشت باند 4 نفره 
جعل اسکناس در این شهرستان اظهار داشت: با توجه به 
اطلاعات واصله، دستور قضایی به ماموران نیروی انتظامی 

برای بازرسی از یک واحد مسکونی که جعل اسکناس در 
آنجا صورت می گرفت، صادر و علاوه بر بازداشت متهمان 
که یک زن و سه مرد بودند، مقادیر زیادی اسکناس جعلی 
کشف شد.  وی افزود: حجم اسکناس های جعلی کشف 
شده بیش از 15 میلیون تومان است که به همراه آن ها، 
دستگاه  چاپ اسکناس، تعدادی مهر و یک قبضه کلت 
کمری کشف و ضبط شده است.  دادستان عمومی و 

انقلاب فردیس با تاکید بر اینکه تحقیقات درباره جزئیات 
و نحوه فعالیت این باند در یکی از شعبات دادسرای عمومی 
و انقلاب فردیس ادامه دارد، توضیح داد که متهمان اکنون 
در بازداشت به سر می برند و در تحقیقات به محل دیگر 
نگهداری اسکناس های جعلی نیز اعتراف کردند که در 
بازرسی از محل مذکور، اسکنر مورد استفاده برای چاپ 

اسکناس جعلی به دست آمد. 

 مسئول فوریت های پزشکی نطنز گفت: برخورد یک دستگاه اتوبوس با نیسان وانت در 
اتوبان اصفهان - نطنز- کاشان 12 مجروح برجا گذاشت.

حسین مخلصی روز شنبه در گفت وگو با ایرنا اظهار کرد: این سانحه رانندگی در ساعت 
های اولیه بامداد دیروز در کیلومتر 8 بادرود، تقاطع بادرود به سمت اردستان رخ داد.وی 
بیان کرد: در این حادثه افزون بر اینکه 11 نفر از مسافران اتوبوس مجروح شدند راننده 

نیسان نیز دچار مصدومیت شد.
وی افزود: با اطلاع از این سانحه، هفت گروه از نیروهای امدادی اورژانس نطنز و بادرود و 

پایگاه امداد و نجات هلال احمر بادرود به محل حادثه اعزام و به مداوای مجروحان پرداختند.
مسئول فوریت های پزشکی شهرستان نطنز خاطرنشان کرد: پنج تن از مصدومان حادثه 
برای درمان تکمیلی به بیمارستان فاطمیه بادرود و 6 تن دیگر به بیمارستان خاتم الانبیای 
نطنز انتقال داده شدند ضمن این که یکی از مصدومان نیز به صورت سرپایی در محل 

حادثه مداوا شد.
کارشناسان پلیس راه بادرود علت این سانحه رانندگی را بی احتیاطی و خواب آلودگی 

راننده اتوبوس اعلام کرده اند.

رئیس تعزیرات حکومتی خبرداد؛ 

برخورد شدید با باندهای اغفال دختران در آرایشگاه های زنانه 

رئیس پلیس راه استان کرمانشاه  خبرداد

آتش سوزی اتوبوس حامل زائران اربعین درصحنه 

دادستان عمومی و انقلاب شهرستان فردیس  خبرداد

بازداشت اعضای باند جعل اسکناس در فردیس 

مسئول فوریت های پزشکی نطنزخبرداد 

12 مصدوم در تصادف اتوبوس با نیسان وانت






